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Milí čtenáři,
čas se nedá zastavit, a tak se nám

opět celkem krásný podzim v podobě
prodlouženého léta proměnil v ten kla-
sický, který nemá rád pravděpodobně
nikdo. Dny se zkrátily, teploty klesly po
desátém říjnu při ranních mrazících
na - 2° Celsia a nastalo překotné pře-
zouvání pneumatik našich čtyřkolo-
vých miláčků. Co je však horší, je fakt,
že v České republice jdou energie kaž-
dým rokem o několik procent vzhůru
a topení v bytech a domech již dělá
velmi hluboké zářezy do našich rozpoč-
tů. Osobně nemohu pochopit, proč zá-
konodárci povolili ohromné množství
slunečních elektráren na kvalitních ze-
mědělských pozemcích. Tato takzvaně
„levná“ sluneční energie ve skutečnos-
ti způsobí, že obyčejný člověk bude pla-
tit za každou kWh podstatně více, než
by musel, a spekulanti s těmito elek-
trárnami si budou pravděpodobně na
věky mastit kapsu. Pokud budou situo-
vány tyto elektrárny na střechách prů-
myslových objektů, osobně proti tomu-
to nic nemám, ba naopak, ale takto
masivně zabírat zemědělské pozemky
je v podstatě zločin. Proslýchá se, že sto-
py tohoto největšího zločinu po kupo-
nové privatizaci na českém národu ve-
dou do parlamentu mezi vlivné politiky
napříč celým politickým spektrem. Pro-
slýchá se i to, že právě tito vlivní a zákeř-
ní lidé jsou tichými společníky v mnoha
těchto bussinesech namířených proti
českému národu. My můžeme jen dou-
fat, že jednou se najde někdo, kdo ty-
to lidi odsoudí za zneužití pravomoci
veřejného činitele. 

Když se již bavíme o teplu, musím
se zde chlumecké veřejnosti a lékařům
v našem zdravotním středisku omluvit
za to, že jsme byli nuceni spustit vy-
tápění zdravotního střediska až 21. říj-
na, tedy téměř o měsíc později, než
bylo v plánu. Tento vážný problém byl
způsoben rekonstrukcí celého topné-
ho systému, který byl již po dvaceti le-
tech provozu budovy v havarijním sta-
vu. Město zde investovalo 700.000,- Kč
na nové rozvody i na ohřev teplé vody,
ale administrativními chybami exter-
ních soukromých firem došlo k pod-
statnému zdržení při zapojení plyno-
měrů. Přestože pracovníci města tento

problém nezpůsobili, protože jej způ-
sobila nekvalitní práce někoho jiného,
omlouváme se veřejnosti za nastalé
problémy, lékařům jsme již nabídli ade-
kvátní snížení nájmu, jako malou kom-
penzaci. Věřím, že rekonstrukce celého
topného systému ve zdravotním stře-
disku přinese do budoucna spokojenost
všem a tím tento problém napravíme.
Do konce tohoto roku město ještě zre-
konstruuje naprosto zásadním způso-
bem výtah v městském zdravotním stře-
disku tak, aby byl samoobslužný pro
každého uživatele. Tato investice bude
stát cca 350.000,- Kč. 

Dále bych chtěl chlumeckou veřej-
nost poprosit o trpělivost při dokončo-
vání několika stavebních děl. Konkrét-
ně se jedná o velmi náročnou generální
rekonstrukci ulice Nádražní kde, jak
jsem již dříve psal, byla nejprve uklá-
dána nová obří kanalizace, která bude
bezproblémově sbírat veškeré vody ze
severozápadní části města. Tato ka-
nalizace byla ukládána až do hloubky
4,5 m, a proto po každých 30 cm mu-
selo být prováděno dokonalé hutnění
podloží. To proto, aby v budoucnu ne-
docházelo k propadům úplně nové vo-
zovky a nových chodníků včetně nových
parkovacích stání. V současné době
řešíme vážný problém s vedením Čes-
kých drah, které nejprve přislíbilo spolu-
účast na rekonstrukci předpolí nádraž-
ní budovy a nyní ústy svého oblastního
ředitele prohlašuje, že na toto dílo ne-
mají žádné peníze. Je to zářný příklad
neuvěřitelně špatného hospodaření mi-
nisterstva dopravy a zkostnatělého sys-
tému vedení Českých drah. Pozemek
předpolí je v majetku ČD a my se bu-
deme třeba i mediálně velmi snažit o to,
aby České dráhy tuto celkem nicotnou
investici provedly, když už nechají chá-
trat celou nádražní budovu. Chlumec
nad Cidlinou vždycky byl a do budouc-
na i bude důležitým železničním uzlem,
a proto je celkem nepochopitelné, že
chlumecké nádraží vypadá tak uboze.
Při dokončovacích pracích naší nové
krásné ulice bude budova ČD vypadat
doslova jako pěst na oko. Úžasná pří-
ležitost k tomu, abych do tohoto místa
přivedl sdělovací prostředky a spustil
„překrásnou kampaň“ o hospodaření
ČD. Již se na to velmi těším. 

Další ulicí, kde se především zde
bydlící obyvatelé potýkají s problémy
přístupu ke svým domovům, je ulice
Pernštýnská. Zde jsme při zemních pra-
cích povinni strpět archeologický do-
zor ze strany Muzea východních Čech.
Právě v těchto místech kdysi stával pů-
vodní vodní hrad a jeho příkopové opev-
nění bylo překvapivě rozlehlé, vedoucí
přes ulici 9. května až k Cidlině. Při
těchto pracích se samozřejmě nachá-
zí různé archeologické nálezy. Věřím
však, že do začátku prosince bude i ta-
to ulice hotová včetně 16 nových kol-
mých parkovacích stání. Tato parkovací
stání jsou zde důležitá i z důvodu pro-
vozu dětského zdravotního střediska. 

Třetím jistým problémovým místem
je v současné době poslední fáze rekon-
strukce chodníků v ulici Pražská podél
kostela Nejsvětější Trojice. Tento 210 m
dlouhý chodník má také své jisté pro-
blémy při výstavbě, nebob jako obvykle
narážíme na různé přeložky inženýr-
ských sítí, které dříve byly celkem ne-
kvalitně ukládány pod terén, mezitím
se změnily normy na jejich ukládání co
do vzdálenosti od sebe a do hloubky
a ten, kdo způsobí rekonstrukcí zásah
do stávajících sítí, je povinen nést veške-
ré náklady spojené s jejich přeložením.
I zde však tyto práce dokončíme před-
tím, než přijde skutečná zima. Věřím,
že investice do komunikací je investi-
ce dobrá pro naprostou většinu veřej-
nosti, protože je potřebujeme v pod-
statě všichni. 

V poslední době běhám od čerta
k dáblu okolo novely RUD (Rozpočto-
vé určení daní pro obce ČR). Jsem před-
sedou skupiny obcí tzv. II. typu pod
Svazem měst a obcí ČR a starostové
mi důvěřují v této těžké práci. Naším
cílem je již od roku 2012 o něco vylep-
šit dotaci od státu pro obce, které jsou
na tom nejhůře, kterými jsou nyní ma-
lá města do 10.000 obyvatel. Dále od
roku 2013 je cílem nové rozdělení da-
ní, kdy by právě menší obce a malá
města měla ze sdílených daní obdržet
podstatně více. Praha, Brno, Ostrava
a Plzeň doslova „žerou“ nespravedlivě
mnohokrát více z daní nás všech. To
je třeba změnit a my apelujeme na po-
slance a na senátory, aby konečně do-
šlo ke spravedlivějšímu modelu RUD.
Potom bychom si mohli dovolit inves-
tovat více. Již rok 2012 bude pro nás
všechny velmi kritický, protože stát ne- LI

ST
O

PA
D

 2
01

1

3

FOTOREPORTÁŽ FOTOREPORTÁŽ
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

2

Fotografie k článku na str. 18

64. Klicperův Chlumec SLOVO STAROSTY
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! Schvaluje jako dodavatele akce
„Oprava sociálního zřízení — byt č.p.
177/IV, Klicperovo náměstí, Chlumec
nad Cidlinou“ firmu Zdeněk Solar, Chlu-
mec nad Cidlinou II, V Lipkách 77.

! Bere na vědomí, v návaznosti
na usnesení rady 11/29/11, informa-
ci o plochách zeleně u čistírny odpad-
ních vod. 

! Schvaluje slevu na nájemném za
měsíc říjen 2011 všem lékařům v měst-
ském zdravotním středisku ve výši 50 %
ceny měsíčního nájemného vzhledem
ke ztíženým pracovním podmínkám (re-
konstrukce kotelny).

! Schvaluje použití znaku města pro
akci „Příjezd Martiny na bílém koni“,
která proběhne na zámku Karlova ko-
runa dne 13. listopadu 2011.

! Bere na vědomí ekonomickou bi-
lanci Klicperova domu za měsíc září
2011.

! Schvaluje bezplatné zapůjčení pó-
dia z muzea na zámek Karlova koru-
na dne 13. listopadu 2011 na výše uve-
denou akci a ukládá technickým služ-
bám zajistit jeho přivezení a odvezení.

! Bere na vědomí zápis č. 3 z jed-
nání sportovní a školské komise a na-
vrhuje finančnímu výboru zařadit do
návrhu rozpočtu na rok 2012 navý-
šení stávající částky finančních prostřed-
ků pro poskytování příspěvků v roce
2012 o 10 %.

! Bere na vědomí zápis č. 6 z jed-
nání kontrolního výboru včetně zápi-
su z kontroly financování provozu Sla-
víčkovy haly. Pověřuje místostarostu

projednáním detailů kontroly s před-
sedou kontrolního výboru. 

! Schvaluje dny ředitelského volna
v ZŠ Chlumec nad Cidlinou ve škol-
ním roce 2011/2012 dle návrhu před-
loženého ředitelkou školy. 

! Bere na vědomí informaci o tom,
že poslanci podvýboru Rozpočtového
výboru pro financování územních sa-
mospráv a využívání fondů EU pod-
porují požadavek finanční výpomoci pro
obce na dně „U-křivky“ v roce 2012
(RUD).

! Bere na vědomí zápis a usnese-
ní z jednání valné hromady Společné
CIDLINY dne 18. 10. 2011.

Jana Jelínková 
sekretariát starosty
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dostatečně vybírá daně a hrozí až 7 %
reálný propad.

Toto číslo Chlumeckých listů se
vám dostává do ruky těsně před za-
hájením adventu. Jako obvykle, tuším,
že již podvanácté, pro vás OS Město
v zahradách připravilo slavnostní roz-
svícení náměstí s doprovodným kultur-
ním programem a věříme, že se v hoj-

ném počtu zúčastníte. Je to zajímavá ak-
ce, kterou nám mnohá města závidí. 

Veškeré obchodní domy se v sou-
časné době již začínají předhánět v úto-
cích na vaši peněženku a výlohy jsou
vyzdobené, až oči přechází. Rád bych
pouze připomenul, že třpytivé dárky ne-
jsou vždy to nejdůležitější, co by si lidé
navzájem měli dávat během nejkrás-

nějších svátků roku, tedy Vánoc. Dale-
ko důležitější je prožít tuto dobu ve spo-
kojeném rodinném kruhu a v okruhu
svých nejbližších přátel. Udělejme to tak
všichni a mohli bychom se nejen v tu-
to dobu na sebe více usmívat. 

Ing. Miroslav Uchytil
starosta města

VÝPIS Z USNESENÍ
29. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 10. 10. 2011

Rada města:

! Schvaluje dokončení terénních
úprav (obrubníků) pod podiem na kou-
pališti firmou Aleš Jerie Klamoš 28.

! Schvaluje podání žádosti do Ope-
račního programu životního prostředí na
zateplení objektů MŠ U Zámku a uzav-
ření Mandátní smlouvy s Centrem evrop-
ského projektování na přípravu a říze-
ní projektu. 

! Schvaluje vnitřní směrnici č. 15
„K zabezpečení inventarizace v pod-
mínkách města Chlumec nad Cidlinou“.

! Schvaluje plán inventur za rok
2011 dle předloženého návrhu. 

! Doporučuje zastupitelstvu ke
schválení uzavření dohody na převod
práv a povinností vztahujících se ke
Smlouvě o smlouvě budoucí včetně do-
datků, uzavřených mezi Městem Chlu-
mec n. C. a firmou APOSO spol. s r.o. 

! Schvaluje Smlouvu o budoucí
smlouvě o zřízení věcného břemene
na překládku komunikačního zaříze-
ní v ulici Pernštýnská, která bude uzav-
řena s firmou Telefónica O2 Czech Re-
public, a.s. 

! Nemá námitky k předloženému
záměru firmy Agro NEYRINCK s.r.o.
k umístění neveřejné mobilní čerpací
stanice PHM — motorové nafty na po-
zemku st. 208/1 v k.ú. Lučice. 

! Schvaluje návrh hospodaření
v městských lesích do konce letošní-
ho roku a v roce 2012 dle předlože-
ného návrhu. 

! Bere na vědomí informaci o sta-
vu lesního porostu u čistírny odpad-
ních vod a ukládá odboru správy ma-
jetku a investic prověřit, jak lze tuto
lokalitu řešit v souladu s územním plá-
nem. 

! Nemá námitek proti umístění fo-
tovoltaických panelů o výkonu 30 kW
na střeše objektu čp. 39 a 68/II v Chlum-
ci nad Cidlinou.

! Bere na vědomí dramaturgický
plán Klicperova domu pro II. stupeň
základní školy — školní rok 2011/12. 

! Schvaluje rozpočet představení
dle dramaturgického plánu Klicpero-
va domu pro II. stupeň základní školy —
školní rok 2011/12.

! Ukládá technickým službám za-
jistit umístění 1 ks lavičky v lokalitě
Spravedlnost včetně 1 ks koše na psí
exkrementy a 1 ks lavičky v ulici Palac-
kého (mezi DPS a Podkatovnou).

! Ukládá odboru správy majetku
a investic projednat se zástupci ČD, a.s.
požadavek na obnovu úschovny kol na
nádraží. 

! Schvaluje spolupořadatelství Mě-
sta Chlumec n. C. na akci „SKAUTSKÝ
MUZIKÁL 2011“ a vyhovuje žádosti
o výjimku z cen pronájmu školních pro-
stor a prostor Klicperova domu tak,
že se bude jednat o výpůjčku. Nomi-

nuje do odborné poroty této akce mís-
tostarostu Ivo Kučeru. 

! Nedoporučuje zastupitelstvu uvol-
nit finanční prostředky na osobního
asistenta žáka základní školy na zákla-
dě předložené žádosti. 

! Schvaluje hostování cirkusu PRIN-
CE ve městě na veřejném prostranství
u koupaliště ve dnech 25. a 26. října
2011 s tím, že nájemní smlouva bude
uzavřena na částku 2.000,- Kč.

VÝPIS Z USNESENÍ
30. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 24. 10. 2011

Rada města:

! Bere na vědomí předloženou in-
ventarizaci účtů Domu dětí a mláde-
že Chlumec nad Cidlinou a schvaluje
vypořádání zůstatků dle návrhu před-
loženého finančním odborem. 

! Schvaluje uzavření Smlouvy čís-
lo 10051231 o poskytnutí podpory ze
Státního fondu životního prostředí ČR
v rámci Operačního programu Životní
prostředí na akci „Zpracování digitální-
ho povodňového plánu a vybudování
sítě varovného a vyrozumívacího systé-
mu pro město Chlumec nad Cidlinou“.

! Schvaluje zadání rozšíření kame-
rového systému na dětské hřiště za tě-
locvičnou v parku Nejsv. Trojice tak,
jak je uvedeno v návrhu předloženém
oddělením investičního rozvoje — va-
rianta B. 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MĚSTA

Jednání o rozpočtovém určení daní
na Krajském úřadě v Hradci Králové

V úterý 18. října 2011 se konala na
Krajském úřadě v Hradci Králové říze-
ná diskuse se starosty Královéhradec-
kého kraje a senátory zvolenými za náš
kraj se zástupci předkladatelů konku-
renčních modelů novely rozpočtového
určení daní (RUD) s předpokládanou
platností od roku 2013.

Již mnoho let se vede veřejná dis-
kuse na téma spravedlivého RUD a ny-
ní tento proces vyústil ve skutečnost,
kdy Ministerstvo financí, na základě
odborného posouzení věcných argu-
mentů, předložilo novelu zákona čís-
lo 234/2000 Sb., o rozpočtovém urče-
ní daní. Dle navrhovatele je hlavním
principem této novely dlouhodobá sta-
bilní dohoda, která formou zákona sta-
noví příjmy obcí tak, aby se snížil sou-
časný diskriminační rozdíl příjmů na
obyvatele mezi „nejchudšími“ a „nejbo-
hatšími“ obcemi tak, aby to odpovída-
lo situaci ve vyspělých zemích Evrop-
ské unie.

Předložený návrh může významně
pomoci narovnat stávající diskriminač-
ní disproporce mezi jednotlivými obce-
mi a městy tak, aby byla více zaručena
rovnoprávnost všech občanů České re-

publiky bez ohledu na to, v jak velké
obci žijí.

Návrhy přednesli Petr Zikl, ředitel
odboru územních rozpočtů minister-
stva financí, a Zbyněk Stanjura, před-
seda poslaneckého klubu ODS. Poté
proběhla bouřlivá diskuse, do které se,
kromě zúčastněných starostů, zapojili
i hejtman Královéhradeckého kraje Lu-
bomír Franc či primátor Hradce Králo-
vé Zdeněk Finěk, oba předkladatelé
navrhované novely i pozvaní senátoři.

Smyslem celé této akce bylo vytvo-
řit krátké, ale jasné usnesení napříč po-
litickým spektrem, aby došlo k dohodě
všech zúčastněných stran o změně RUD
nejpozději od 1.1.2013, aby města a ob-
ce mohly v dnešní v dnešní ekonomic-
ky těžké době začít připravovat své roz-
počty.

S velkým ohlasem se u představi-
telů obcí od 1 000 do 10 000 obyvatel
setkala tzv. Chlumecká výzva, jejímž
iniciátorem je starosta našeho města
Ing. Miroslav Uchytil. Ta získala podpo-
ru poslanců Parlamentu ČR. Jejím cí-
lem je schválit jednorázovou dotaci pro
tyto obce ve výši 300 mil. Kč tak, aby
žádná obec v ČR nebyla pod mini-

mem 7 000 Kč na jednoho obyvatele
a aby bylo pomoženo obcím na dně
tzv. „U“ křivky. Právě tato města a ob-
ce poskytují služby nejen pro své oby-
vatele, ale i pro obyvatele obcí menších,
spádových.

Ministerstvo financí navrhuje sní-
žit daňové příjmy Praze, Plzni, Brnu
a Ostravě o 5 mld. Kč tak, aby se vy-
rovnaly rozdíly mezi obcemi s nejniž-
šími příjmy a těmito městy, návrh ODS
sice podporuje obce na dně „U“ křiv-
ky, ale čtyřem největším městům v ČR
hodlá stávající finance ponechat. 

Z usnesení z tohoto zasedání vy-
plývá výzva všem poslancům a senáto-
rům, kteří se budou k tomuto zákonu
vyjadřovat, aby podpořili rozumnou
změnu RUD bez ohledu na jejich po-
litickou příslušnost.

Mgr. Milena Komárková

Inzerce
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bytu, scházelo už jen pár centimet-
rů zvýšené hladiny, aby vnikla do-
vnitř. Vše ostatní bylo zatopeno. Člo-
věk se snažil zachraňovat to, co po-
važoval za nejdůležitější. Že je sklep
plný vody a vše zničeno, s tím už se
musel člověk smířit. Horší bylo, že
voda v kotelně dosahovala roštu kot-
le a hrozilo, že budeme bez topení.
Museli jsme v noci obvolávat zná-
mé a přátele, aby nám pomohli a půj-
čili další čerpadla. Zároveň jsme si
hrozně přáli, aby voda přestala stou-
pat a začala ustupovat a my mohli
napravovat škody. Tyto zkušenosti

možná mají i někteří občané bydlí-
cí podél řeky. Část fotodokumenta-
ce z povodně 2006, při ustupující vo-
dě, lze zhlédnout též na stránkách
http://chlumec.nazory.cz. Myslím
si, že mnoho lidí, kteří by se ocitli
ve stejné situaci (to však nikomu ne-
přeji), by souhlasili s naším názorem,
že obavy jsou oprávněné, a pokud
by byli v pozici odborníků či zastu-
pitelů, asi by nezastávali názor na
zřízení skládky a souhlasili s tím, že
záměr je bezpečný. V této situaci si
nedovedu představit tu pohromu,
kdyby opravdu přišla stoletá voda,

2/3 pozemku by byly podle územní-
ho plánu zavezeny skládkou a pod
mostem v Kladrubech by voda ne-
stačila odtékat, nebob vedlejší oblou-
ky pod mostem pro stoletou vodu by-
ly zasypány. Zničené domky v Malých
Kladrubech by byly neprodejné, ne-
pojistitelné a další problémy si ne-
dovedeme ani představit. K čemu by
nám pak byly různé posudky odbor-
níků a různá rozhodnutí zastupite-
lů (třeba myšlená v dobré víře).

Je opravdu v pořádku za získané milio-
ny obětovat Malé Kladruby?

Ing. Petr Rek
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V časopise Chlumecké listy č. 8/2011
vyšel článek s požadavkem občanů na
změnu územního plánu zrušením
průmyslové zóny u Bystřice. V ná-
vaznosti pak následuje článek pana sta-
rosty s názvem Petice proti průmys-
lové zóně u Bystřice a článek pana
Ing. Bučiny Lokalita U Bystřice.

Pro informaci najdete tyto články
také na stránkách http://chlumec.na-
zory.cz.

V článku pan starosta uvádí důvody,
proč skládka a průmyslová zóna v zá-
plavové oblasti: 
- zastupitelstvo jednohlasně souhlasilo
- skládka bude řízena a bude se sklá-

dat z inertního materiálu
- záměr zpracovala renomovaná firma
- odborníci z Povodí Labe zhodnotili

záměr jako bezpečný
- přínos pro město v milionových část-

kách
- zisk z prodeje pozemků skládky
- vybudování lehkého průmyslového

areálu
- vznik pracovních míst hlavně pro mla-

dé lidi
- využití strategické polohy Chlumce

u dálnice D11
- žádost podepsalo 306 občanů bez

znalosti širšího problému
- iniciátoři požadavku na změnu ne-

chtějí průmyslovou zónu ve své blíz-
kosti.

Vezmeme-li jednotlivé důvody, pak:
a1) bylo zastupitelstvo podrobně se-

známeno v širší souvislosti s pro-
blémem, nebo byl akceptován ná-
zor pana starosty a předkládajících
záměr

a2) problém se skládkami je všeobec-
ně znám a určité obavy jsou už
uvedeny v žádosti občanů o změ-
nu územního plánu (ÚP)

a3) v dnešní době není problém se-
hnat renomovanou firmu pro svůj
záměr

a4) v posudku od pracovníků Povodí
Labe, že záměr je bezpečný, mo-
hlo dojít na základě různých pod-
kladů k nedorozumění či omylu

a bylo by vhodné tento záměr zno-
vu otevřít a přehodnotit

a5) podstatný důvod je přínos v milio-
nových částkách, nebob, jak víme,
kdo na svém pozemku umožní zří-
dit skládku, získá „zlatý důl“ s mi-
nimálními náklady

a6) prodej pozemků se skládkou je
další příjem a zbavení se možných
problémů

a7) přání vybudování lehkého průmys-
lu bylo a je možné v současné prů-
myslové oblasti, kde na rozdíl od
této části Kladrub jsou již vybudo-
vané inženýrské sítě, a je nutné tak
zatěžovat další části Chlumce?

a8) téma zaměstnanost občany velmi
zajímá, tato žádost však není proti
zaměstnanosti, ale umístění prů-
myslové zóny

a9) mluvíme-li o strategické poloze vů-
či dálnici D11, proč budovat prů-
myslovou zónu v Kladrubech, kde
místní komunikace jsou pro další
vytížení nevyhovující a nelze je roz-
šířit či jinak změnit, když ze sou-
časné průmyslové zóny je vybudová-
na nová komunikace mimo město
s návazností na D11, kde se na ko-
munikaci vynaložily nemalé pro-
středky včetně záboru orné půdy

a10)mrzí mne, že pan starosta ozna-
čil podepsané občany jako nezna-
lé problému, přitom mnoho z nich
nebydlí v blízkosti této lokality, pro
město jsou v mnoha případech pro-
spěšní, určitě jsou pro rozvoj měs-
ta a vytvoření pracovních míst, pou-
ze mají jiný názor, také mne mrzí,
že pan starosta slíbil svolat veřej-
né sezení k této problematice za
účasti odborníků z povodí, občanů
i představitelů města, bohužel však
k tomu nedošlo

a11)že iniciátoři požadavku na změnu
nechtějí průmyslovou zónu ve své
blízkosti a mají opodstatněné oba-
vy, je snad normální právo svobod-
ných občanů, zvlášb, je-li zde i jiné,
rozumnější řešení.

b) V článku pana Ing. Bučiny se píše,
že územní plán byl ze strany orgá-

nů státní správy, zastupitelů i obča-
nů zodpovědně vypracován. K tomu
nelze nic dodat, jen mne zaujaly dvě
věci. Za prvé, že Ing. Bučina vidí zá-
hadu v tom, že občané, kteří pode-
psali žádost o zrušení zóny, nepodali
připomínky dříve. Jako dlouholetý
pracovník v oboru dobře ví, že plno
z nás nechodí minimálně jednou
týdně číst úřední desku, a tak pro-
pásne důležité informace. Vím, je to
naše chyba, ale není to někdy ve
prospěch věci, kdy není zájem o pro-
tahování zrealizování záměru kvůli
připomínkám? V případě seriozního
jednání je také možné, nad rámec
povinného zveřejnění vyhláškou, se-
známit občany s tak vážným rozhod-
nutí třeba v Chlumeckých listech
apod., to však asi není žádoucí. Za
druhé zde píše, že projednávání je
uzavřeno, další bude za čtyři roky
a do té doby bude skládka realizo-
vána bez ohledu na současné názo-
ry občanů a je na příštím zastupi-
telstvu, co dál. Lze jen dodat, že na
základě dotazu na Magistrát města
HK jako příslušný úřad územního
plánování mi bylo sděleno, cituji:
Změnu může iniciovat u příslušné-
ho zastupitelstva obce KDYKOLI
a KDOKOLI. Územní plán, tak jak
se vydává, je obecně výsledkem pro-
cesu pořízení zahrnující stanoviska
a připomínky odborníků (projektant,
příslušné dotčené orgány, tj. správ-
ní úřady) a také široké veřejnosti,
která může uplatňovat námitky ne-
bo připomínky, kterými se musí po-
dle zákona pořizovatel zabývat.
Zároveň si myslím, že takovýto ne-
kompromisní přístup voleného za-
stupitele jistě ovlivní voliče v násled-
ných komunálních volbách.

c) Rád bych ještě dodal důvody svých
obav z realizace skládky ve formě
navážky v oblasti soutoku Cidliny
a Bystřice. Mnozí z nás pamatují po-
vodně v březnu roku 2006. Byl vy-
hlášen III. povodňový stupeň. Ve tři
hodiny v noci voda stále přibývala
a dosahovala už 5 m od vstupu do

Zrušení průmyslové zóny 
u Bystřice - Kladrub

Vyjádření je činěno formou číslovaných odkazů navazu-
jících na číslované odkazy Ing. Reka.

ad a1) Zastupitelstvo je kolektivní orgán a na základě vý-
sledků hlasování při projednávání různých záleži-
tostí města v minulosti si dovoluji tvrdit, že každý
zastupitel hlasuje dle svého svědomí a uvážení. Sou-
časné ani minulá zastupitelstva nebyla zastupitel-
stvem „jednoho muže“.

ad a2) Zpochybnit se dá vše i ta nejčistší myšlenka.
ad a3) Zde je čtenáři podsouváno, že odborná vyjádření

byla snad „zaplacena“, aby zněla v souladu s přání-
mi zadavatele. Na základě tohoto náznaku jsme
oslovili firmy, které zpracovávaly odborná vyjádře-
ní, se žádostí o jejich stanovisko. Jejich vyjádření při-
kládám (viz následující strana vyjádření 1 a 2). 

ad a4) Požádali jsme Povodí Labe, státní podnik o opě-
tovné vyjádření k zamýšlené realizaci první části
terénní úpravy v lokalitě „U Bystřice“. Povodí Labe,
státní podnik vydal kladné stanovisko k zamýšle-
ným úpravám. 

ad a5) Neustále se zde objevuje slovo skládka bez bližší-
ho upřesnění - čeho. Jak již bylo několikrát uvede-
no, bude se zde „skládkovat“ neškodný materiál, se
kterým se každý z nás denně potkává. Takto navý-
šený terén bude následně upraven a ozeleněn. Po-
kud je zde zastupitelům vytýkán přínos peněz do
městské pokladny, tak je popírána základní povin-
nost zástupců města, a to starat se o město s péčí
řádného hospodáře.

ad a6) Město nemá v úmyslu pozemky do jejich konečné
úpravy prodat. Jedná se o jedny z posledních po-
zemků určených k zástavbě, které město vlastní,
a uvažovanou úpravou dojde k jejich zhodnocení.
Poté bude možno uvažovat o jejich dalším využití
ab již v souladu se stávajícím územním plánem ne-

bo vyvolat změnu územního plánu a pozemky vy-
užít jinak. Současná snaha o změnu územního plá-
nu je zcela neopodstatněná, nebob v současném
stavu jsou pozemky nezastavitelné, a tudíž ani ne-
umožňují vznik průmyslové zóny.

ad a7) Městu Chlumec nad Cidlinou již na rozvoj průmys-
lu a služeb mnoho pozemků nezbývá. Pozemky,
které město vlastní a jsou v současnosti vhodné
pro umístění průmyslu, jsou svojí polohou vhodné
pro velké investory, kteří mají prostředky pro jejich
zasíbování. V lokalitě „U Bystřice“ by mohl v bu-
doucnu být umístěn lehký průmysl. Lehký průmysl
je definován v územním plánu následovně: plochy
sloužící k umístění staveb pro výrobu, skladování
a manipulaci s materiály, jejichž nároky na přepra-
vu nevyvolávají přetížení místní dopravy a případný
negativní vliv jejich technologií a činností nezasa-
huje mimo hranice areálu. 

ad a8) viz ad a11.
ad a9) Strategickou polohu vůči dálnici má celé město, ne

jenom Malé Kladruby. Malé Kladruby jsou jedinou
lokalitou v majetku města, kterou lze k vybudová-
ní lehkého průmyslu nabídnout za přiměřených
nákladů na vybudování inženýrských sítí. Podobná
lokalita se kolem nově zbudované silnice do prů-
myslové zóny nenachází.

ad a10) Pan starosta se měl plné právo domnívat, že po-
depsaní občané jsou nepřesně informováni. Na zá-
kladě informací uvedených na Vámi uváděných we-
bových stránkách i na dokumentu, pod který se
občané podepisovali, byli občané zcela mylně in-
formováni o rozsahu úprav. Oproti Vámi uváděným
údajům se celková úprava území bude týkat cca 1/3
Vámi uváděné plochy a první etapa (v současné do-
bě připravovaná k realizaci) cca 1/5 Vámi uváděné-
ho území. Zřejmě z vlastní neznalosti věci jste při

Vyjádření k polemice Ing. Reka
ohledně terénních úprav „U Bystřice“

(navazuje na články uvedené v Chlumeckých listech 5/2011 a 8/2011)
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ale řeší ve vzájemném kontextu. Proto se požadav-
ky na změny soustředují po delší dobu a vyhodno-
cují se současně.

ad c) Dle vyjádření odborníků se uvažovaná terénní úpra-
va nebude nijak podílet na zhoršení možnosti prů-
toku vody. V místě uvažovaných úprav se nacháze-
jí v případě povodně pouze stojaté vody. Tato oblast
se při vylití Bystřice z břehů naplní vodou a dále
již nemá na průběh povodně vliv. Využití této plo-
chy jako poldru je nepodstatné vzhledem k její ve-
likosti a k množství vody při povodni. V případě
zmiňované „stoleté“ vody (ještě bez realizované te-
rénní úpravy) by dle nejnovějšího modelu záplavo-
vého území došlo k zatopení celých Malých Kladrub,
velké části Kladrub a části Chlumce nad Cidlinou
na pravém břehu od Majorátu dále po toku. Pokud
se týká mostu v Kladrubech, voda by „šla“ pod i ko-
lem. Vliv terénní úpravy na přírodní katastrofu
takovéhoto rozsahu by byl nulový. Informace o zá-
topových územích naleznete nově na http://kralo-
vehradecky.dppcr.cz/web_570109/.

Dle mého názoru další polemiky o terénních úpravách
„U Bysřice“ v Chlumeckých listech nepřinesou již nic nové-
ho a je na čase je uzavřít. Každá strana hájí svoji pravdu
a rozřešení přinese až čas a možná až další generace bu-
dou soudit, na čí straně pravda byla. 

Ivo Kučera
místostarosta
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argumentaci použil dnes již neplatnou dokumen-
taci z roku 2001, která díky zásahu Povodí Labe,
státní podnik doznala podstatných změn.

Současně platná varianta

ad a11) To, že někdo nechce, aby se v jeho blízkosti pro-
váděla ta která výstavba, je zcela běžný jev. Sou-
hlasíte s navyšováním pracovních míst, ale „hlavně

někde jinde, než bydlím já“. Navrhujete přesunout
průmysl na druhý konec města, ale tam také žijí
lidé, mají v blízkosti komunikace své domy, zahra-
dy. V našem městě je dost příkladů průmyslových
firem, které působí uprostřed města a sousedé je
tolerují. Má snad město vyvíjet tlak na ukončení
jejich činnosti? Město má naopak zájem maximál-
ně stabilizovat a nadále rozšiřovat počet pracovních
míst ve městě a jeho nejbližším okolí.

ad b) Při přípravě územního plánu není možné informo-
vat konkrétní jednotlivce. Při počtu změn a připo-
mínek není v silách posoudit, co je a co není pro
koho zajímavé. Územní plán se zpracovával více
jak 3 roky. V Chlumeckých listech se o tomto in-
formace objevila několikrát. Navíc informace byla
dostupná na internetových stránkách města. O tom,
že občané byli informováni, vypovídá i množství při-
pomínek, které byly k územnímu plánu vzneseny.
K otázce možné změny územního plánu s Vámi
souhlasím, žádný zákonný důvod tomu nebrání.
K čemu však by byl plán, který by se ve chvíli schvá-
lení začal měnit. Územní plán by měl mít neměn-
nou platnost po co nejdelší dobu, aby všichni, kte-
ří chtějí v území něco realizovat, měli představu,
jak se do budoucna bude území vyvíjet. Samozřej-
mě, že doba s sebou přinese potřebu změn, ty se

Vyjádření 1 Vyjádření 2

Inzerce

Inzerce
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Slovo 
šéfredaktorky
Podzim se pomalu na-
chýlil a nastává krásné
období očekávání, ale

také krátkých dnů téměř bez slun-
ce - období adventu. 
A právě v tomto období je velmi pří-
jemné, samozřejmě pokud to nám,
zaměstnaným a plně vytíženým li-
dem, čas dovolí, sednout si v tichu
a klidu svého domova, třeba s mi-
lou knížkou, na kterou nám už ně-
kolik let nezbyl čas, a s šálkem
dobrého horkého čaje. Dnes si tedy
budeme povídat o nápoji, který nás
provází již od dětství, který pijeme
mnohdy automaticky, ale o kterém
toho, jako Evropané, zase tak moc
nevíme.
Legend o původu čaje jako nápoje
je mnoho. První věrohodný písemný
záznam o čaji je zmíněn ve smlou-
vě mezi otroky a jejich pánem, kte-
rou na dvoře císaře Čchu-sana 
sepsal básník Wang Pchao mnoho
let před naším letopočtem. K roz-
voji pěstování čaje v Číně a vzrůs-
tu jeho popularity dochází ve 4. 
a 5. stol. n. l., kdy jsou zakládány
plantáže. Svého času čaj v podobě
lisovaných tabulek dokonce slou-
žil coby platidlo. Pití čaje na sku-
tečné umění povýšili až japonští
mniši, kteří povznesli čanoju (z ja-
ponštiny - horká voda s čajem, ná-
zev japonského čajového obřadu)
na rituál.
Čajovník je stále zelená rostlina
blízce příbuzná Kamélii a patří 
do čeledi Theaceae. Je známá ve
dvou variantách, a to čínské 
a asámské. Někdy se můžeme do-
slechnout i o čajovníku indočín-
ském (javánském) - jedná se kří-
žence výše zmíněných druhů. Dále
se setkáváme s mnoha poddruhy
(např. čajovník japonský) a nespo-
četným množstvím jejich odrůd.
Sbírá se pouze dva až pět horních
lístků a srdíčko. Být sběračem je
velice namáhavá práce, mimo 
Afriku většinou vykonávaná žena-
mi. Sbírání zahrnuje mnohahodi-
nový pobyt v horku, ve vysoké 
nadmořské výšce. Potřebná je i jis-

tá míra zručnosti. Čaj lze sbírat v zá-
vislosti na klimatických podmín-
kách až čtyřikrát ročně. Na někte-
rých místech (jižní Indie, Srí Lanka,
Jáva...) probíhá celoročně v 16-ti
denním intervalu. Pak se ale jedná
o sběr množstevní a kvalita čaje
prudce klesá.
Čaj se původně připravoval v kotlí-
cích nad ohněm, potřeba udržet čaj
teplý i během popíjení vedla ke
vzniku čajové misky s pokličkou
zvané čung (také čong, gejawan či
gaiwan). Čajová konvice, čajník,
vznikla až v 16. století, jejím před-
obrazem byly čínské porcelánové
konvice určené původně k servíro-
vání vína. Nejpřesněji popsali pří-
pravu čaje Japonci. Jde ovšem o ča-
jový obřad, který je v našem běžném
životě pro každodenní přípravu ča-
je nepoužitelný. Čaj můžeme v zá-
sadě připravit dvěma hlavními způ-
soby. Buh louhováním a přelitím
přes sítko, nebo použitím čajového
vajíčka na takzvaný čistý nálev. Ne-
bo lístky umístíme do konvice se
sítkem či do čajové misky s poklič-
kou a následně zaléváme vodou 
a připravujeme tak čaj postupně.
První způsob je vhodný pro čaje, jež
dávají pouze jeden nálev, pro bylin-
né směsi a čaje kořeněné. Způsob
druhý je vhodný pro čaje vícenále-
vové, převážně zelené, žluté a kva-
litnější bílé.

Voda na čaj by měla být jen lehce
převařená, v okamžiku, kdy začne
vřít, bychom ji měli stáhnout 
z ohně či přívodu tepla. Rychlovar-
né konvice tuto činnost vykonávají
samy, jejich používáním se ztrácí ji-
stá romantika, praktičnost je však
neoddiskutovatelná. Dále by měla
být čistá a hygienicky nezávadná,
vyvarujme se vody minerální či na
opak destilované. Číňané doporu-
čují vodu pramenitou, je však třeba
si dobře ověřit kvalitu a nezávad-
nost zdroje.
Množství čaje se u jednotlivých čajů
různí, zde je třeba přistupovat indi-
viduálně dle druhu a jakosti čaje,
také záleží na požadované výsledné
chuti. Doba louhování je taktéž zá-
vislá stejným způsobem. Anglické

pravidlo jedné čajové lžičky na je-
den decilitr čaje a jedné lžičky na-
víc pro konvičku bylo vytvořeno při
popíjení čaje černého, do jisté míry
ho můžeme uplatnit i u druhů ji-
ných. Pravidlem vztahujícím se na
přípravu čaje obecně ovšem není,
žádné takové pravidlo totiž neexis-
tuje. Čaj by měl být nabírán lžičkou
nebo lopatkou vyrobenou ze dřeva.
Konvička či čajová miska by měla
být čistá a předehřátá. Kovové ná-
doby nejsou vhodné, přimhouřit oči
lze u nádob nerezových. V těch se
servírují dle tradice čaje připravova-
né na severu Afriky. Každý čaj by
měl být podáván alespoň v mírném
souladu ke způsobu podávání ve
své domovině. 
Čaj by se měl pít teplý, samozřejmě
vyjma čajů chlazených. Dochucová-
ní mlékem, cukrem, citrónem nebo
snítkou máty bývá ortodoxními mi-
lovníky čaje označováno za nežá-
doucí. Vzhledem k tradičním způ-
sobům přípravy v Indii, Maroku,
Anglii i v jiných koutech světa by-
chom tyto způsoby neměli zavrho-
vat. Pokud používáme med, pama-
tujme, že při teplotě nad 70 °C
ztrácí své pozitivní účinky na lidské
zdraví. V našich zeměpisných šíř-
kách, zvláště potom v době sychra-
vého podzimu a nehostinné zimy,
jsme si zvykli přidávat do čaje i tro-
šku něčeho alkoholického a pří-
jemně voňavého. Takový čaj, jak mi
jistě dáte zapravdu, potom zahřeje
dvojnásob.
Při skladování čaje je velmi důležité,
aby nedocházelo k jeho vyvětrává-
ní. Mělo by se také zamezit přímé-
mu působení světla a příliš vysoké
teplotě i vlhku. Díky velké schop-
nosti čaje přejímat různé pachy, by
jednotlivé druhy měly být skladovány
zvlášo. Čím je větší množství dané-
ho čaje pohromadě, tím lépe, neboo
čaj si vytvoří své vlastní mikroklima
a stárne pomaleji.
K uchovávání malého množství ča-
je v domácnosti jsou nejvhodnější
hnědé prachovnice se zábrusem.
Zcela nevhodné jsou z dlouhodobé-
ho hlediska papírové sáčky a různé
plechovky. Přimhouřit oči můžeme
u neprodyšně uzavíratelných ple-

chových dóz, diskutabilní je ovšem
styk čaje, zejména zeleného, s ko-
vem. Vhodnou kombinací se zdá
papírový sáček v kvalitní dóze. Do-
bře skladovaný čaj může vydržet 
i několik let. Obecně by čaj měl být
skladován v suchu, temnu, relativ-
ním chladu (do 20 °C), za nepří-
tomnosti jakýchkoli aromatických
látek (např. koření), jejichž pach by
mohl „přebrat“.
Tak vidíte, pěstování, sklízení, skla-
dování, příprava i samotné pití čaje
je vlastně velká alchymie. Moc ráda
vzpomínám na návštěvu čajovny 
v Pekingu. Nejen, že jsme se dozvě-

děli vyčerpávající informace o čaji
ze všech úhlů pohledu, ale hlavně
jsme měli tu čest zúčastnit se obřa-
du čaje. To, co jsem viděla na vlast-
ní oči a zažila na vlastní kůži, byl
skutečný obřad a pro mě nezapo-
menutelný zážitek. Místní originální
čaj zakoupený přímo zde mám do-
ma, ale času na jeho správnou 
a opravdovou přípravu mi opravdu
nezbývá. Ale to nevadí. Uvařím si
čaj, jak jsem zvyklá. Můj obřad čaje
spočívá hlavně v té pohodě. Připra-
vím si konvičku a hrnečky, zatopím
v krbu, rozsvítím svíčky… Hlavně
nikam nespěchám. A pak už může

zavonět čaj, na který mám právě
chuo.
A protože zahájení adventu v na-
šem městě proběhne už tuto neděli,
27. listopadu, a čaj (v našem přípa-
dě určitě i s něčím voňavým) se ja-
ko každoročně bude podávat též,
jste srdečně zváni. Uděláme si spo-
lečně ten náš chlumecký obřad ča-
je. Vím, že čajové velmoci by ho asi
nepochopily, ale my mu už, myslím,
že letos to bude 12 let, rozumíme.
Alespoň pro mě je to první vánoční
poselství a vidina toho, že Vánoce
už tu budou a hodně brzy.

Mgr. Milena Komárková

Živý odkaz zemřelých - v dušič-
kovém čase jsme navštěvovali hřbitovy
a upravovali hroby našich příbuzných,
přátel či známých. Z položení květin,
věnců a z rozsvícení svíček se většinou
skládá náš jakýsi zažitý dušičkový ri-
tuál. Péče o vzhled hrobů a hřbitovů ur-
čitě o něčem svědčí. Sám si uvědomuji,
když mlčky stojím nad hrobem někoho
ze svých drahých, především jejich ži-
votní odkaz a ten je svým způsobem
nesmrtelný. Třeba mé babičky - její ne-
vídaná vlídnost, pozornost a zájem být
prospěšná těm, se kterými se právě set-
kala. Slyším slova svého tatínka, že je
potřeba z určitých postů a funkcí včas
a se ctí odejít. Mám před očima souse-
da z Dolní Čermné, kamaráda Radima,
který doslova umělecky vyfotil faru (měl
jsem čest ji opravit a bydlet v ní 14 let)
a který svoji těžkou nemoc do posled-
ního okamžiku trpělivě a statečně sná-
šel. Tak bych mohl pokračovat…

Sláva Chlumce - o tu se v posled-
ní době postarali dvojnásobní mistři

světa, mladí hasiči. Pozadu nezůstaly
ani obě skupiny Olešnických mažore-
tek, Střípky a Červánky, které se na mi-
strovství Evropy v Anglii ve svých kate-
goriích staly mistryněmi Evropy. Myslím,
že našim úspěšným hasičům a mažo-
retkám poblahopřály všechny důležité
autority našeho města a společnosti.
Těžko k tomu všemu vyřčenému uzná-
ní a poděkování ještě něco dodávat.
Snad jen, že i kdybyste, naši mladí ha-
siči a krásné mažoretky, na mistrov-
stvích vůbec nic nevyhráli, přesto pro
nás, vaše příznivce, budete vždy blízký-
mi a drahými, protože vaše životy jsou
vždy jedinečné a vzácné ☺.

Opravdová celebrita - tou je pro
mne třeba tenistka Petra Kvitová. Urči-
tě je obdivuhodné, že vyhrála letošní
Wimbledon, že zvítězila na Turnaji mi-
stryň v Istanbulu. Mě osobně imponuje,
že při tom všem zůstává Petra bezpros-
třední milou dívkou, která to má v hla-
vě dobře srovnané. Je sympatické, že
vlastní pouze malý byt v padesátitisí-

covém Prostějově a jezdí škodovkou.
Na tiskových konferencích hovoří jed-
noduše a pokorně. Není žádnou vypro-
jektovanou hvězdou a to je pro náš te-
nis i pro celou naši společnost velmi
dobrá zpráva ☺.

Poděkování - patří Policii ČR
v Chlumci n. C. Nedávno pozdě večer
si její hlídka všimla, že ke zdi děkan-
ského kostela sv. Voršily je přistaven
asi šestimetrový žebřík. Policisté nele-
nili, zazvonili u mě na děkanství a tro-
chu mne vyzpovídali. Konstatoval jsem,
že žebřík můj rozhodně není a ne-
vím, kdo ho tam postavil. Je na kaž-
dém čtenáři, aby se dovtípil, k čemu
takový žebřík někomu mohl pomoci.
Ale členům Policie ČR jsem opravdu
vděčný za jejich zájem chránit a po-
máhat ☺.

Výzva adventu - neztrabme upro-
střed adventního shonu čistotu duše dí-
těte a nezaměňme ty pravé duchovní
drahokamy - jako je naděje v budouc-
nost či radost z maličkostí - za množství
třpytivého pozlátka v podobě smyslo-
vých zážitků, které se stejně brzy vytra-
tí a nenávratně rozplynou.

Postřehy Pavla Seidla

# Všichni pořád opakují, že časem se věci změní, ale ve sku-
tečnosti je musíme změnit sami.             (Andy Warhol)

# Nezáleží na tom, že vůl je vůl, chyba je, dělá-li se z něho
lev.                                                  (Karel Čapek)

# Kde nescházím, nechci zbývati.              (české přísloví)
# Nedopusbte, aby od vás někdo odcházel, aniž by byl lepší

a šbastnější.                                      (Matka Tereza)
Vybrala AV

Citáty k zamyšlení
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kud vám sám není schopen v dané chvíli nabídnout to nej-
výhodnější, jistě vám doporučí jinou pojišbovnu. Pakliže se
o vás stará profesionál.

Závěrem bych chtěl jen podotknout, že je-li mezi čte-
náři někdo, kdo povinné ručení na své auto či jiné registro-
vané vozidlo dosud neplatí, ab to napraví. Pominu-li škody,
které mohou nastat a dosáhnout stotisícových či miliono-

vých částek, hrozí postih od kanceláře pojistitelů. Příspěvek
nepojištěných do garančního fondu se vztahuje na vlastní-
ky nebo provozovatele nepojištěných registrovaných vozidel
a počínaje 1. lednem 2009 činí u osobních vozidel 50 -70 Kč,
u nákladních až 300 Kč za každý den, kdy vozidlo nebylo po-
jištěno, nemluvě o pokutě správních orgánů až 40 000 Kč.

Jindřich Šafránek
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Advent je časem očekávání. Schop-
nost čekat, vděčně a trpělivě, je důle-
žitá. S pokorou vyhlížíme zázrak lásky,
zázrak příchodu Spasitele. Na advent-
ním věnci postupně rozsvěcujeme čty-
ři svíce. Světlo přichází. Zklidníme se,
očišbujeme svou duši v modlitbách.
Snažíme se vytvářet nový vztah k Bo-
hu a k bližnímu. Jde o duchovní obro-
zení, ke kterému nás zvou nejkrásnější
a celý život nás zcela zvláštním způso-
bem provázející svátky v roce. Anselm
Gruen k tomu říká: „Přenechání sebe
samého Bohu, aby nás proměnil; jde
o úkol plný nebezpečí, ale též plný pří-
slibů. Toto obrození od nás nevyžadu-
je ani tak psychologické znalosti, jako
spíše to, co označujeme jako zbožnost;
připravenost obrátit se do nitra, aby-
chom naslouchali Bohu, který je v nás.“
V čase adventu toužíme po požehná-
ní a vnitřní bdělosti. V duši se smiřuje-
me s tím, co se nám nepovedlo, co se
nezdařilo lidem okolo nás. Chyběla jim
například vůle a opravdové úsilí. Nebo
žili v zajetí falešných představ, či byli
sobečtí. Mnohdy zapomínali na svou ví-
ru. Odpouštíme blízkým a nejbližším,

že k nám byli někdy až nešetrní, spě-
chali a nenašli si chvíli pro vzájemné
naslouchání - museli přece ještě splnit
tolik pracovních povinností.

V souvislosti s adventním časem se
mi vynořuje jedna vzpomínka. Babička
z otcovy strany, Marie, již žila v domově
důchodců v Černošicích. Se svou dru-
hou babičkou jsem se za ní občas z ro-
dinného domu v Radotíně vypravila. By-
ly to takové „tajné“ výpravy. Všichni to
asi znáte, po rozvodu rodičů zapůsobil
„syndrom zavrženého rodiče“, a bohu-
žel i zavržení jeho rodičů. O jednom
adventu jsem se, společně s mladším
bratrem Mirkem, nepozorovaně vyplí-
žila z domu. Vydali jsme se stopem do
Černošic. Nesli jsme s sebou ozdobe-
nou jedlovou větev, čokoládu a pome-
ranče. Ve vrátnici domova důchodců
nám však stroze oznámili, že je vstup
zakázán kvůli epidemii chřipky. Muse-
li jsme odejít. Za chvíli jsme se nená-
padně zahradou opatrně vrátili a na-
hlédli do vrátnice. Naštěstí tam právě
nikdo nebyl a my jsme stihli rychle pro-
klouznout dovnitř. Tiše jsme stoupali
po schodech a zamířili do pokoje za

babičkou. Ležela na své posteli a spa-
la, stejně jako ostatní ženy okolo ní.
Přinesené dárky jsme rozložili na ba-
biččin noční stolek a chvíli jsme se na
ni dívali. Byla hubená, bledá a ve tváři
měla klidný a odevzdaný výraz. Cítili
jsme dojetí a tiše se v duchu pomodli-
li. Potom jsme odešli stejně tiše, jako
jsme dovnitř pronikli. Vydali jsme se
pak ještě pěšky do míst, kam nás ved-
ly vzpomínky na dětství. V Mokropsích
jsme se zastavili u místního kostelíka,
do kterého jsme s babičkou jako malí
chodívali. Pak jsme vstoupili na ledem
pokrytou Berounku a pozorovali ma-
jestátní zasněžený les a vysoké skály
pod zimní oblohou. Cítili jsme na pr-
chavý okamžik zvláštní a silnou sou-
náležitost a zároveň nás obestřel jas-
nozřivý pocit, že jsme svou babičku
viděli naposledy. Uvědomovali jsme si
v té chvíli, že nás nic nemůže připra-
vit o naději a o víru, měli jsme dojem,
že ve velebném tichu se dotýkáme kos-
mu. Tušili jsme, že spoustu tvrdých ži-
votních zkoušek ještě budeme muset
unést, jako ostatně každý. Po očist-
ném adventu života však přichází spá-
sa a je tu s námi věrně bezpodmíneč-
ná láska.

Olga Nytrová

Advent plný příslibů

„Pojištění odpovědnosti za škodu způsobenou
provozem motorového vozidla“.

Nadpis dost hrozný, aby odradil od čtení i ty nejotrlejší.
A přesto bych o něm ve svém třetím „pojišoováckém“ sloup-
ku rád krátce pohovořil.

Milé čtenářky, vážení čtenáři,
téměř každý z nás máme auto a je zákonem dáno, že

povinné ručení prostě platit musíme. Víme ale, za co a proč
platíme? Povinné ručení je primárně určeno k tomu, aby
krylo škody, jež provozem vozidla způsobíme druhým. V po-
jistné smlouvě jsou dány limity, do kterých jsme kryti. Mini-
mální částka, na kterou nás v současné době můžou pojiš-
bovny pojistit, je 35 mil. korun na škody na majetku a zdraví.
Jakkoli se nám tato částka může zdát astronomická, věřte
mi, že může být naprosto nepostačující. Sám jsem se set-
kal i se škodou, blížící se 100 mil. korun. Nespokojte se v tom-
to případě s nejlevnějším. Ušetříte pár korun ročně a rozdíl
může být propastný. A víte, že můžete mít v rámci povinné-

ho ručení nárok na asistenční služby, případně služby pře-
kladatele či právníka? Pojišbovny se předhánějí v nabídkách,
nechte se tedy rozmazlovat. Když už něco platit musíte,
chtějte víc. Chtějte asistence i v případě poruchy. Co když
v zimě nenastartujete, ztratíte či zlomíte klíč od vozu? Co
když píchnete? Budete si při dnešním provozu sami vymě-
ňovat kolo a riskovat tím zdraví, když tuto službu můžete
mít zdarma k povinnému ručení? Dávejte si ovšem bedlivý
pozor na různé „výhodné“ nabídky na „nejlevnější“ pojiště-
ní, např. po internetu. Máte prostudovány pojistné podmín-
ky? Jste si jisti, že ona výhodná nabídka v sobě neskrývá ně-
jaké „ale“? Že např. asistence nespočívá pouze v přivolání
odtahové služby, kterou si zaplatíte? Že v případě různých da-
rovaných či zapůjčených bonusů vám při nehodě „neuříznou
kapsu“? S kým budete řešit případné nejasnosti či změny
ve smlouvě? S telefonním automatem?

Potrapte svého pojišbováka. Člověka, kterému důvěřuje-
te. Ukažte mu nabídky z internetu, případně jiné a chtějte
vysvětlit rozdíly. Je to jeho práce a jistě vám rád poradí. A po-

Třetí sloupek pojišiováka

„Mnozí z nás si s oblibou nasazují
masku, kterou zakrývají svou pravou
tvář.“

Většinou si myslíme, že se v lidech
docela dobře vyznáme, ale ne vždy se
nám podaří jejich charakter odhad-
nout. (Ale jak to poznat?)

Zamysleme se:
Nenecháváme se například příliš

ovlivnit dojmem, který na nás někdo
udělá při prvním setkání? Svou roli
hrají i předsudky: obvykle považujeme
muže za schopnější než ženy, nebo dá-
váme přednost příslušníkům vlastního
národa před cizinci. Naše přání bývá
až příliš často otcem myšlenky a zkre-
sluje naše vnímání skutečnosti. 

Schopnost vyznat se v lidech je v ži-
votě i v zaměstnání čím dál důležitější,
protože stále složitější jsou naše vzta-
hy a také skutečnost se obvykle mění.
Při týmové práci je třeba odhadnout,
co můžeme od druhých čekat, v čem
jsou jejich slabiny i přednosti a jak se
na ně mohu spolehnout. Měli bychom
se v duchu ptát: „Co to je za člověka?
Lze mu věřit? Co si asi myslí on o mně?“

POZOR NA PRVNÍ DOJEM!!! Každý
mezilidský vztah začíná prvním setká-
ním. Později svůj prvotní dojem upřes-
ňujeme, někdy i zásadně změníme, ale
i tak naše soudy stále ovlivňuje. Pevný
nebo slabý stisk ruky, upřímný nebo
naopak uhýbavý pohled, střízlivé či ex-
travagantní oblečení, to všechno si ob-
vykle dlouho pamatujeme.

Duševní kvalitu neznámého člově-
ka bychom však neměli posuzovat po-

dle fyzického vzhledu. Zvlášb při setkání
s velmi pohlednými lidmi máme sklon
hlas rozumu ignorovat.

JAK NASLOUCHAT řeči těla. Mimo-
slovní komunikace neboli „řeč těla“ je
důležitým zdrojem informací nejen při
prvním setkání. Vypovídá o duševním
stavu člověka, s nímž se právě bavíme -
- o tom, zda je nervózní nebo se nudí.
(Naznačuje schopnost navazovat přá-
telství i jak je upřímný). Základní pravi-
dlo říká, že negativní postoje u druhých
rozpoznáme daleko hůře než pozitivní.
Většina lidí záporné city jako zloba, zá-
vist, strach nebo agrese zastírá. Nepo-
ctivé úmysly se často projevují překot-
nou mluvou, přehnanou žoviálností
nebo příliš důvěrnými dotyky. Podráž-
dění nebo zlost se prozradí zrudnutím
v obličeji, pevně semknutými rty a na-
pjatými čelistními svaly. Časté pomrká-
vání je někdy například známkou ner-
vozity, jindy se jím projevuje strach, stud
nebo pocit viny.

O ČEM VYPOVÍDÁ HLAS. Během
dialogu není často podstatné, co druhý
říká, ale jak to říká. Hlasitá mluva je ob-
vykle projevem snahy získat převahu
a znakem sebedůvěry. Někdy ale mluv-
čí zvedá hlas jen proto, aby zakryl svou
nejistotu a slabiny svých argumentů.
Tichá řeč může být promyšlenou tak-
tikou, jak naopak donutit ostatní k po-
zornému poslechu (známe to ze školy).
Jindy může jít o projev únavy, smutku
nebo dokonce neupřímnosti.

DOBRÝ POSLUCHAČ SE DOZVÍ
VÍC. Jak poznáme, co si náš protějšek

myslí? Prvním předpokladem je, že po-
zorně posloucháme. Málokdo to sku-
tečně umí. Dobře například víme, že
bychom druhým neměli skákat do ře-
či, ale dodržujeme tuto zásadu vždy?
Máme totiž tendenci slyšet jen to, co
se nám hodí. Dobrý posluchač by měl
s respektem naslouchat zdvořile, bez
nemístné zvědavosti. Významnou roli
v této situaci hraje vhodné prostředí
a situace. (Tu bychom měli vybírat.)

JAK SE SPRÁVNĚ PTÁT. Lépe nám
to půjde, když budeme klást vhodné
otázky. Ptejme se nejdříve na ty nejběž-
nější věci. Můžeme se tak dočkat zají-
mavých odpovědí a naše otázky pak
nebudou považovány za vtíravé nebo
dokonce nevhodné.

POZNEJME CIZÍ „JÁ“. Ani značné
zkušenosti ovšem nezaručí stoprocent-
ně, že někoho odhadneme. Tady pomů-
že jedině bedlivě sledovat jeho chování.
Činy totiž mluví jasněji než slova.

Vychází dotyčný dobře s ostatními?
Nezneužívá moc, pokud je ve vedoucí
pozici? Jak jedná s dětmi, případně se
zdravotně postiženými? 

Základní pravidlo zní, že přátelský
a soucitný člověk projevuje své kvali-
ty téměř v každé situaci. Jestliže tedy
o někom zjistíme, jak jedná s ostatní-
mi, máme vlastně vyhráno. Klíč k jeho
charakteru už držíme ve svých rukou.

A na závěr: myslím, že si můžete
vybrat, jak začnete druhého „testovat“.
Způsob nakonec zvolte sami, třeba i do-
datečně - jako domácí hru.

AV

VŽDYŤ TROCHA PSYCHOLOGIE
NIKOHO NEZABIJE

aneb Poznej lépe své bližní
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CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
PROSINEC 2011

Předprodej vstupenek každý čtvrtek v době od 15.00 do 19.00 hod. nebo před každým představením dle programu

Klicperův dům - rezervace vstupenek
na tel.: 495 433 140, 602 717 410

Klicperův dům - rezervace vstupenek
e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz

C
Klicperův dům

1. prosince Kovbojové a vetřelci
čtvrtek kino - western/sci-fi USA
18.00 hod. Už zase na nás útočí mimozemšbané. Ten-

tokrát si ale vybrali špatný čas a špatné
místo. Jejich prvotním cílem se stal Divo-
ký západ a doba, kdy všem, kdo tu chtěli
přežít, visely kolty proklatě nízko. Kombi-
nace westernu a sci-fi zní na první pohled
bizardně, jména tvůrců ovšem slibují mi-
mořádný zážitek.
Hrají: Daniel Craig, Harrison Ford, Olivia
Wilde, Sam Rockwell

110 minut Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč
dabing mládeži přístupný

3. prosince Hvězda betlémská
sobota kino - pásmo krátkých filmů pro děti
17.00 hod. Babička vypráví pohádku, Vánoční strome-

ček, Krtek a paraplíčko, Veselé Vánoce aneb
Karlíkovo dobrodružství, Mikeš se učí mlu-
vit, Krtek chemikem, Krakonoš a strašidlo

68 minut Vstupné: 25,- Kč

7. prosince Putování Smůly za Štěstím
středa Divadlo Lampion Kladno
9.00 hod., Představení pro žáky 5. - 9. tříd ZŠ

11.00 hod. Poetické podobenství o hledání štěstí, o do-
brodružství plném nástrah a zkoušek, o ces-
tě, která vede k nalezení sebe sama, a obje-
vení svých skrytých schopností. Pohybově
taneční fantasy komedie s prvky hororu
a grotesky.
Hrají: Jakub Hubert, Zita Morávková, Mag-
daléna Lážnovská, Waldtraut Ritterová,
Tabána Zemanová, Václav Rašilov a další
Vstupné: 50,- Kč

8. prosince Bastardi 2
čtvrtek kino - drama ČR
19.00 hod. Druhý díl začíná krátce po smrti největší-

ho bastarda Michala Dostála. Michalův otec
a dědeček jsou přesvědčeni, že učitel Ma-
jer stál za vraždami všech tří žáků a mstil
smrt své sestry. Začnou tak Majera psychic-
ky deptat a hledají důkazy. Ty hledá také
nový policejní vyšetřovatel Karas, jenž pře-
bírá agendu po zesnulém policejním vyše-
třovateli Palečkovi.

Hrají: Tomáš Magnusek, Jan Šbastný, Jiří
Krampol, Martin Dejdar, Ladislav Županič,
Igor Bareš, Radoslav Brzobohatý, Kateřina
Brožová, Gabriela Vránová, Andrej Hryc

95 minut Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč 
mládeži přístupný od 12 let

9. prosince Vánoční koncert
pátek ZUŠ Chlumec n. C.
11. prosince
neděle
18.00 hod. Vstupné: 50,- Kč

14. prosince Ocelová pěst
středa kino - akční/sci-fi/drama/USA
18.00 hod. V drsném a napínavém akčním snímku

z blízké budoucnosti představuje Hugh Jack-
man Charlieho Kentona, bývalého boxera,
jehož milovaný sport ovládli dva a půl met-
ru vysocí oceloví roboti, a lidé jako Charlie
už do něj nadále nijak nezapadají. Protože
nemá s kým zápasit a nemá žádné vyhlídky
na lepší budoucnost, je nucen přivydělávat
si jako promotér robotických zápasů.
Hrají: Dakota Goyo, Evangeline Lilly, Ant-
hony Mackie, Kevin Durand, Hope Davis

127 minut Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč
dabing mládeži přístupný

15. prosince Moje krásná učitelka 
čtvrtek kino - romantická komedie USA
19.00 hod. Oscarový Tom Hanks hraje v nové americ-

ké komedii Larry Crowne chlapíka střed-
ního věku, který díky ekonomické krizi ztra-
tí práci. Do té doby pracuje jako úspěšný
šéf hypermarketu. Larry zjišbuje, že bez vzdě-
lání dobrou práci nezíská, a proto se roz-
hodne pro návrat do školních lavic. Chce
si rozšířit obzory, ale hlavně získat lepší kva-
lifikaci pro své budoucí povolání.
Hrají: Julia Roberts, Sarah Mahoney

98 minut Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč
titulky mládeži přístupný od 12 let

16. prosince Princezny jsou na draka
pátek Docela velké divadlo Litvínov
8.30 hod., Představení pro MŠ, I. st. ZŠ

10.00 hod. Velká činoherní pohádka s písničkami
a tanci o krvelačném čaroději a hodném
draku Habánkovi, který za nic na světě ne-
chce jíst princezny a raději se živí zeleninou.

Hrají: Lenka Lavičková, Petr Erlitz, Martina
Pawerová, Jana Galinová, Lukáš Masár

75 minut Vstupné: 50,- Kč

16. prosince Caveman, Rob Becker
pátek Divadelní sezona 2011-2012
19.00 hod. Hraje: Jakub Slach, člen souboru divadla

Ypsilon
Vstupné: 320,- Kč/160,- Kč

17. prosince Vánoční koncert Melodybrass
sobota Vstupné: 100,- Kč
19.00 hod.

18. prosince Vánoční koncert Melodybrass
neděle Vstupné: 100,- Kč
18.00 hod.

21. prosince Krtek o Vánocích
středa kino - pásmo krátkých filmů pro děti
17.00 hod. Mikeš čaruje, Rézi a Brok na vánočním tr-

hu, Betlém, Sněhulákův sen, Cvrček a hou-
sličky, Jak šli nadělovat, Pane, k princez-
nám se nečuchá

71 minut Vstupné: 25,- Kč

21. prosince Dům
středa kino - drama ČR
19.00 hod. Film je intimním dramatem otce a dcery,

příběhem o lásce, střetu snů různých ge-
nerací a neutuchající touze po svobodě.
Imrich buduje svůj vlastní životní sen - staví
dům pro svoji mladší dceru Evu. Do stavby
domu projektuje všechny své sny a ambi-
ce, které ztratil v éře komunismu. Na rodin-
ném dvoře však stojí rozestavěné domy
dva - první, nedokončený dům, měl patřit
Evině starší sestře Janě. Ta se ale otci vze-
přela a Imrich ji i s její rodinou ze svého
života „vyškrtl“.
Hrají: Miroslav Krobot, Judit Bárdos, Tabja-
na Medvecká, Marián Mitaš, Marek Geiš-
berg, Lucia Jašková, Ester Geislerová, Ivan
Romančík, Jana O�hová, Attila Mokos
Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč

22. prosince Lyšajův sen
čtvrtek kino - pásmo krátkých filmu pro děti 
16.00 hod. Krtek a zápalky, Vánoční stromeček, Jak

Mikeš zachránil Bobeše, Dvanáct měsíčků,
Krtek a zelená hvězda, Babička vypráví po-
hádku
Vstupné: 25,- Kč

22. prosince Tintinova dobrodružství
čtvrtek kino - animovaná komedie USA
18.00 hod. Příběh filmu sleduje osudy výjimečně zví-

davého mladého reportéra Tintina a jeho
věrného psího společníka Filuty. Ti společ-

ně narazí na model lodi, která v sobě ukrý-
vá nebezpečné tajemství. Tintin, který je
nevědomky vtažen do samého středu ně-
kolik set staré záhady, se ocitá na mušce
Ivana Ivanoviče Sacharina, dábelského
padoucha, který je přesvědčen, že Tintin
ukradl vzácný poklad, spojovaný se zákeř-
ným pirátem zvaným Rudý Rackham.
Hrají: Jamie Bell, Daniel Craing, Andy Ser-
kis, Simon Pegg, Nick Frost

107 minut Vstupné: 70,- Kč/50,- Kč
dabing mládeži přístupný

Hudební klub Říhův dům

2. prosince Jukebox speciál, DJ FERBAS
pátek 21.00 hod.

3. prosince SAMHAIN, DARK SPELL a další
sobota 21.00 hod.

9. prosince Oldies party, DJ PEDRO
pátek 21.00 hod.

10. prosince ŘEMEN + Arena
sobota 21.00 hod.

16. prosince Dance party, DJ SEMI
pátek 21.00 hod.

26. prosince Jukebox speciál vánoční, 
pondělí DJ FERBAS

21.00 hod.

TJ Sokol sokolovna

3. prosince Taneční - 14. lekce
sobota 15.00 hod.

Vstupné: 30,- Kč

9. prosince Tři sestry
pátek 20.00 hod.

10. prosince Taneční - 15. lekce - Věneček
sobota 19.00 hod.

Vstupné: 100,- Kč

17. prosince Taneční pro manželské páry
sobota a partnerské dvojice 

19.00 hod.

25. prosince Vánoční koncert - KYVADLO
neděle 20.00 hod.

Vstupné: 100,- Kč
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Tak jako každoročně, i letošní chlumecký kulturní pod-
zim byl ve znamení divadelního festivalu ochotnických sou-
borů Klicperův Chlumec, který se konal v režii divadelního
souboru Klicpera ve spolupráci s Městem Chlumec nad Ci-
dlinou pod záštitou starosty Ing. Miroslava Uchytila a za pod-
pory Královéhradeckého kraje.

V předvečer zahájení této divadelní přehlídky proběhla
v malém sále Klicperova domu vernisáž obrazů Věry Mač-
kové. A 8. října už se rozjel ten známý divadelní kolotoč.
Pět sobotních večerů velký sál Klicperova domu doslova
praskal ve švech. Domácí chlumecký divadelní soubor při-
dal pro velký zájem ještě jedno páteční, nesoutěžní, předsta-
vení. Labka byla letos nasazena opravdu velmi vysoko, všech-
na divadelní představení byla na velmi dobré úrovni. A že
bylo opravdu nabito, o tom svědčí tato čísla. Všechna tato
divadelní představení navštívilo celkem kolem 1 500 diváků.
To je přece krásné číslo, za které by se nemusela stydět lec-
která profesionální scéna.

Středy patřily, opět již tradičně, doprovodnému progra-
mu. Představili se v něm dva divadelní soubory a dva ces-
tovatelé. I středy zaznamenaly u návštěvníků slušný ohlas.
Při divadelních představeních byl velký sál opět zaplněn do
posledního místa a zajímavosti dalekých cizích zemí v ma-
lém sále přilákaly asi 200 zájemců. Ještě chvilku tedy zů-

staneme u čísel a vychází nám, že Klicperův Chlumec letos
navštívilo víc než 2 000 diváků.

A protože, tak jako každoročně, sobotní divadelní před-
stavení byla soutěžní, v sobotu 12. listopadu proběhlo v ma-
lém sále Klicperova domu slavnostní vyhodnocení. Porotu
tvořili již tradičně sami diváci, ale to samozřejmě neubírá
nic na vážnosti výsledků. Chlumecký divák je nadšenec, fan-
da, zkrátka do jisté míry odborník.

A jak tedy diváci rozhodli?
Na 3. místě se umístil a pomyslnou bronzovou medaili

obdržel novobydžovský divadelní soubor Jirásek s divadel-
ní hrou Limonádový Joe s tímto hodnocením: velmi líbilo
162 hlasů, líbilo 54 hlasů, nelíbilo 1 hlas.

2. místo a stříbrnou příčku obsadil divadelní soubor Ja-
roslav z Luže s divadelní hrou Williama Shakespeara Zkro-
cení zlé ženy. Diváci hodnotili takto: velmi líbilo 194 hla-
sů, líbilo 11 hlasů, nelíbilo 0.

1. místo, tedy zlato, zůstává doma, v Chlumci. V divác-
kém hlasování totiž zvítězil divadelní soubor Klicpera s ko-
medií Charleyova teta. Hodnocení diváky bylo následující:
velmi líbilo 216 hlasů, líbilo 13 hlasů, nelíbilo 0. 

Pořadatel tohoto divadelního festivalu, divadelní soubor
Klicpera, udělil ještě celou řadu ocenění. Ze všech jmenuj-
me alespoň dvě. Skokana roku obdržel domácí Milan Ha-

64. ročník Klicperova Chlumce
se stal minulostí

nyš a nejprestižnější ocenění, cenu Antonína Lauterbacha,
získal nováček na Klicperově Chlumci, divadelní soubor Mi-
mochodem z Ledče nad Sázavou.

64. ročník divadelního festivalu Klicperův Chlumec tedy
skončil. Ab žije jubilejní 65. ročník tohoto významného di-
vadelního festivalu.               Mgr. Milena Komárková

Divadelní sezona 2011-2012

CAVEMAN
Rob Becker

Hraje: Jakub Slach, člen souboru divadla Yplison
Představení „Obhajoba jeskynního muže“ představuje
humorné přemýšlení o rozdílech mezi muži a ženami
a o tom, jak tyto rozdíly vyvolávají často nedorozumění.
Máte chub se rozesmát až k slzám? Přijdte se podívat
na slavnou one man show o tom, co dělá muže mužem
a ženu ženou, o rozdílech mezi námi, o lásce, partnerství

a vtipně utajených kvalitách obou pohlaví.

Klicperův dům, 16. prosince 2011 - pátek 
od 19.00 hod.             Vstupné: 320,- Kč, 
student, důchodce, držitel ZTP: 160,- Kč
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Letošní divadelní představení Klicperova Chlumce se
opravdu zdařila. Většina představení byla úplně vyprodaná
a spokojeni tak mohou být nejen diváci, ale i organizátoři
a divadelní soubory. 

Jinak vynikající dojmy z kulturních večerů z Klicperova
domu ovšem pravidelně narušovala paní Baldíková svým fo-
tografováním. Samozřejmě, není nic špatného na tom, když
během divadelního představení zachytí pár zajímavých mo-
mentů přítomný fotograf či fotografka - takové záběry pak
mohou dobře posloužit účinkujícímu souboru nebo napří-
klad čtenářům lokálních periodik, která o kulturním životě
v obci informují. 

Paní Baldíková ovšem fotila po celou dobu představení,
a to rovnou několikrát za minutu. Diváky tak rušil častý ty-
pický zvuk závěrky zrcadlovky. Několik diváků sedících za
paní Baldíkovou také obtěžovalo světlo z displeje jejího fo-
toaparátu. Některé divadelní scény byly narušeny focením
i čtyřikrát či pětkrát za minutu, a byb nejde v soutěžním klá-

ní Klicperova Chlumce o žádné vážné dramatické kusy, i vtip-
nou komedii dokáže neohleduplné chování některých divá-
ků znehodnotit. 

Pomineme-li necitlivé focení během představení, dobrý
dojem z festivalu mohly narušit ještě dvě drobnosti. V první
řadě to bylo nerovnoměrné vytopení sálu. Zatímco někteří
diváci si stěžovali na zimu, v druhé části sálu sedící diváci
naopak odkládali své svršky a hovořili o přetopení jejich
části prostoru. V druhé řadě lze připomenout nedorozumě-
ní v souvislosti s prodejem vstupenek. Vícekrát se stávalo,
že na jedno sedadlo byl lístek prodán dvakrát, v jednom pří-
padě dokonce třikrát. Spíše se štěstím, se vše vyřešilo jen
díky tomu, že někdo další z návštěvníků nedorazil a jeho se-
dadlo tak bylo volné. Bylo by dobré na další kulturní akce
tento závažný organizační problém odstranit. 

Za diváky K. Myšková s manželem
M. Urbanová

Konec 
další sezony

Poslední víkend v říjnu se zavřela vrata Lorety nejen za
posledním letošním návštěvníkem, ale i za celou sezonou
roku 2011. Co do počtu návštěvníků to byl velice úspěšný
rok, jak dokládá přiložený graf. Ke zvýšení návštěvnosti jis-

tě přispěly i akce pořádané muzeem. Hojně navštívená hlav-
ně školáky byla velikonoční výstava, spousta příznivců přišla
již tradičně na Muzejní noc. Tuto akci chystáme samozřej-
mě i na rok příští, kdy budeme slavit neuvěřitelných deset
let od otevření muzea v Loretě.

Helena Krátká
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Pokažený zážitek 
aneb Klicperův Chlumec 

z pohledu diváka

Inzerce
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Matematika jinak
- Najdeme 

velbloudovi hrb
Dne 24. a 25. 10. 2011 se v naší škole konala akce s ná-

zvem NaturTech. Organizátoři akce své aktivity zaměřili na
oblast fyziky, chemie matematiky a techniky.

Třída 7. C navštívila akci s názvem Matematika jinak -
- Najdeme velbloudovi hrb.

Žáky upoutaly dvě nové mladé tváře, které jim přibližova-
ly pomocí prezentace Pythagorovu větu, mocniny, grafy funk-
cí, tečny, rovnice přímky. Nutno se zmínit, že většinu těchto
témat budou žáci teprve probírat. Všechny tyto výpočty smě-
řovaly k nalezení hrbu velblouda.

Poté žáci vytvořili skupiny, dostali k dispozici zadání, fi-
xy, provázek a velký papír. Nyní stejný úkol čekal na ně.
Nejlépe si poradila čtveřice usměvavých děvčat ve složení
Dominika Bělíková, Eliška Bendásková, Adéla Krátká a Ka-
teřina Myšková. Za nádhernou kresbu a správný výpočet děv-
čata obdržela tričko s logem NaturTechu.

Žáci si sami vyzkoušeli, že i matematika umí být
zábavná.

Mgr. Hana Kuchařová

Putovní 
chemický cirkus
To byl název dalšího programu, který navštívili nejen žá-

ci naší ZŠ, ale i studenti Gymnázia v Novém Bydžově, v jehož
rámci měli možnost zhlédnout bengálské ohně, faraónovy
hady, chemický zapalovač, instantní sníh, výbuch sopky, kou-
zelného džina a další efektní pokusy.

Cílem tohoto projektu byla popularizace přírodovědných
a technických věd a zvýšení zájmu o studium přírodovědných
a technických oborů.

Mgr. Hana Šrámková 

Návštěva knihovny
Dne 13. 10. 2011 byla 5. B navštívit městskou knihovnu.

Knihovna je rozdělena na dvě oddělení: první oddělení je
pro dospělé a to druhé pro děti. Paní knihovnice byla velmi
milá a vstřícná, ukázala nám obrovské množství knih a ča-
sopisů.

Všem, kdo měl zájem, nabídla přihlášku do městské kni-
hovny.

Barbora Kulačová 5. B

Jako každý rok jsme navštívili zdejší knihovnu. Připomně-
li jsme si, jak se v knihovně máme chovat a jak zacházet
s vypůjčenými knížkami. Děti, které knihovnu pravidelně na-
vštěvují, to vědí, ostatním je to třeba připomenout. Každému
doporučuji alespoň občas do knihovny zajít. Knížek a časo-
pisů je tam hodně. Paní knihovnice jsou moc hodné a urči-
tě vám pomůžou vybrat pěknou knížku.

Laura Volejníková 5. B

Divadlo Drak 
- Jak si hrají tatínkové

Ve čtvrtek dne 20. 10. 2011 se 1. stupeň vypravil do Klic-
perova domu. Divadlo Drak zde sehrálo hru „Jak si hrají ta-
tínkové“. Tatínkové vyprávěli o Sněhurce a 6 trpaslících. Vše
sehráli i s princem Jiřím a zlou královnou velmi vtipně. Ce-
lému 1. stupni se divadlo líbilo a všichni se z Klicperova do-
mu vraceli s úsměvem.

Barbora Kulačová 5. B LI
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Letos jsme zahájili nový školní rok
obzvlášb slavnostně. Napomohl nám
k tomu i program rádia Blaník. Radost
se povedlo udělat obzvlášb menším ško-
lákům, nebob pro ně byla slavnostně
otevřena dvě dětská hřiště. Společně
s našimi žáky jsme zde vysázeli okrasné
dřeviny, aby pobyt v těchto prostorách
byl opravdu příjemný. Škola přes prázd-
niny opět procházela modernizací. Po-
dařilo se čerpat peníze z EU a žáci našli
v každé své třídě interaktivní techniku,
která zpestří výuku. Nyní leží spousta
práce na samotných učitelích, kteří mu-
sí v rámci dotace tvořit a realizovat tu-
to interaktivní výuku.

I v tomto školním roce bude škola
spolupracovat se školským poraden-
ským pracovištěm Mozaika z Hradce
Králové. Letos pro nás již realizují adap-
tační program pro šesté ročníky. Má-
me tři šesté třídy, které byly vytvořeny
z loňských pátých tříd a doplněny o žá-
ky z okolních málotřídních škol. Lze te-
dy říci, že všechny kolektivy šestých tříd
jsou nové. Žáci mají nové třídní učitele
a výuka na II. stupni školy přináší pro
žáky další novinky. Adaptační program
by měl napomoci všechny změny zvlád-
nout dětem lépe a za pomoci odborní-
ků. Třídní učitelé pro svoje svěřence
v úvodu školního roku tuto činnost do-
plnili seznamovacím kurzem.

Netrpělivě čekáme na zprávu, zda
nám byl finančně podpořen projekt na
zřízení místa školního psychologa. Pod-
nikli jsme k tomu všechny potřebné kro-
ky a myslíme si, že na takto velké škole,
jako je naše, má svoje plné opodstatně-
ní a uplatnění. I tímto chceme dětem
pomoci řešit jejich problémy.

Finančně byla škole podpořena žá-
dost na vzdělávání cizinců. Jsou vytvo-
řeny dvě skupiny těchto žáků, kteří si
tímto způsobem rychleji osvojí český
jazyk.

Pouze částečně jsme dostali přiděle-
ny finanční prostředky na místo asisten-
ta pedagoga. Děti, které by tuto pomoc
potřebovaly, nebudou mít zcela indivi-
duální přístup. Nejvíce musíme spolé-
hat na um našich pedagogů.

Ve škole jsme otevřeli řadu krouž-
ků, které již pracují. Z nabízených mož-
ností volby cizího jazyka (angličtina,
francouzština, španělština) v době mi-
mo vyučování mohla být otevřena pou-
ze angličtina na I. stupni školy. Jinde
zájem nebyl. Na středních školách by
žáci jistě jazykové dovednosti ocenili.
V průběhu roku začneme realizovat ja-
zykovou výuku vybraných hodin pro-
střednictvím rodilého mluvčího v za-
hraničí s využitím internetu. Projekt byl
podpořen EU a má žákům nejen obo-
hatit výuku jazyka, ale i zkvalitnit.

Na jaře začneme na prvním stupni
školy realizovat projekt „Čtenářské klu-
by“. Opět se jedná o financování grantu
z EU. Žáci dnes často dávají přednost
PC před četbou knih. Tento projekt má
za cíl napomoci dětem zautomatizovat
čtenářskou dovednost a uchopit četbu
jako nástroj vzdělávání.

Ve škole jsou již tři pedagogičtí pra-
covníci, kteří jsou připraveni pomoci žá-
kům ve škole v oblasti logopedie. Ško-
la tyto služby nabízí i veřejnosti v rámci
své doplňkové činnosti.

O krásných slunných dnech letoš-
ního podzimu uspořádali naši tělocvi-
káři pro žáky druhého stupně již tradič-

ní běh „Zátopkův maraton“. Naši běž-
ci zaběhli rekordní čas 2:42,38 a jsme
zvědavi na umístění mezi ostatními
školami.

V září jsme se též dozvěděli výsled-
ky soutěže „Dobrovolníci pomáhají mě-
nit svět - rozhlédni se kolem sebe“, kte-
rou pořádala Oblastní charita Hradec
Králové. V literární oblasti soutěže na-
še škola obsadila první tři místa v ka-
tegorii II. stupeň ZŠ a SŠ. Na prvním
místě se umístil L. Walter, na druhém
T. Marková a o třetí místo se dělily
M. Zimová a N. Neknězová. Ve výtvar-
né oblasti této soutěže krásné druhé
místo obsadila V. Kohoutová a inter-
netovou kategorii vyhrála P. Sukeníko-
vá (všichni žáci našich osmých tříd). Je-
jich práce zdobily prostory KÚ.

Těším se na to, že i letos, prostřed-
nictvím tisku, se s vámi budeme moci
dělit o radost z dalších úspěchů na-
šich žáků. Jak jsou dobří, vám chceme
přiblížit na konci školního roku projek-
tem „Já a moje třída“.

Ve spolupráci s univerzitou v Brně
jsme pořádali ve škole technické dny
s názvem NaturTech. Cílem bylo uká-
zat žákům možnosti a pestrost přírod-
ních věd. Chtěli jsme vzbudit zájem
u žáků o přírodní vědy a dělat to co
nejzajímavějším způsobem a za pomo-
ci opravdových odborníků. Na tuto ak-
ci se přijeli podívat žáci ze základních
škol i gymnázia z Nového Bydžova. Ze
školních oken se sice občas valil dým,
ale akce zaujala snad všechny diváky.

Za sebou máme i pár úspěšných ex-
kurzí. Naši žáci se byli podívat v Komer-
ční bance v Hradci Králové a tradičně
v ZOO Praha, v TPCA Kolín, v elektrár-
ně v Hradci Králové, v místní knihovně
a v Loretě.

Našim dětem i pedagogům přeji
úspěšný školní rok!

Mgr. Jana Bernartová
ředitelka školy

Nový školní rok 
- čtvrt roku za námi

Rádi bychom pozvali všechny rodiče, jejichž ratolesti
navštěvují naši základní školu, na výstavu fotografií na
téma: Na ulici v Indii, jejíž autorkou je paní učitelka ze
ZŠ Chlumec nad Cidlinou, Šárka Martinů. Výstava pro-
běhne ve dvou termínech v přízemí školy, a to během tříd-
ních schůzek 10. 11. 2011 a 12. 1. 2012, vždy od 17 hodin.
Jelikož je naše škola součástí projektu adopce na dálku,
vybíráme každý rok peníze na školné jedné malé indické
holčičky jménem Rubi. Děkujeme všem rodičům a jejich
dětem za jakýkoliv finanční příspěvek, díky kterému se mů-
že Rubi po další rok vzdělávat na základní škole v indic-

kém Bangalore. Pokud by se
vám nějaká fotografie na vý-
stavě zalíbila natolik, že by-
ste ji zatoužili mít doma,
můžete si ji zakoupit ve for-
mátu A4 za 200 Kč. Výtěžek
z prodeje fotografií bude ta-
ké věnován Rubi. 

Děkujeme všem, kteří
chtějí pomáhat.

(www.sharkafoto.cz)

# NÁRODY NEČINÍ velkými především jejich velikáni, ale
VYSPĚLOST nesčíslných průměrných lidí.

(Josef Jungmann)

# Bez přátel je člověk jako kniha, po které nikdo nesáhne.
(staré přísloví)

# Nic lepšího než osobní příklad neznám. Je to nejtěžší,
ale nejúčinnější varianta výchovy. Základem konfliktů me-
zi rodiči a dětmi není to, že děti neposlouchají rodiče, ale
že dělají, co rodiče nechtějí, aby dělaly, ale sami rodiče
tak činí.                                          (Jiří Schmitzer)

Vybrala AV

Citáty k zamyšlení
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Na ulici tlučou dva kluci třetího.
„Proč ho tak bijete?“ zeptá se jich

kolemjdoucí.
„Protože špatně napsal písemku,“

odpovědí mu chlapci.
„A kvůli tomu ho bijete? To přece je

jeho věc,“ říká ten pán.
„Není, protože my jsme ji od něho

opsali!“

Neurochirurg po návratu z dovole-
né našel doma sklep zatopený vodou.

Volal instalatéra, ten přijel v novém mer-
cedesu a dal se do práce. Za pár minut
byl hotov. „Někdo nechal v prádelně ote-
vřený kohoutek,“ vysvětlil lékaři, „zavřel
jsem ho a otevřel odtok vody.“

„Kolik jsem dlužen?“
„Dva tisíce,“ odpoví instalatér.
„Cože?“ zalapal doktor po dechu,

„tolik nedostanu ani za hodinu kom-
plikované operace.“

„Já vím, taky jsem kdysi vystudoval
medicínu.“

Baví se dva muži. První říká: „Před-
stav si, že mě druhý den po flámu hroz-
ně bolí hlava.“

„Tebe bolí po flámu,“ říká ten dru-
hý,“ ale mě z bot.“

„Co to máš za divné boty?“ zeptá se
první.

„No to nevím, ale vždycky, když se
ráno probudím v …, tak mě bolí hlava.“

Paní Vilma byla vyhlášená svou spo-
řivostí. Když jí zemřel manžel, zavolala
do novin, aby zjistila, kolik bude stát
smuteční oznámení.

„Dva dolary za pět slov,“ odpověděl
jí redaktor.

„Můžu zaplatit jen dvě slova?“ ze-
ptala se, „Willi zemřel.“

„Bohužel, minimum jsou dva dola-
ry. Zbývají vám ještě tři slova.“

Paní Vilma se na okamžik zamysli-
la: „Auto na prodej.“

„Že se nestydíš,“ domlouvá otec sy-
novi. „To já jsem v tvém věku ještě ni-
komu nelhal!“

„A kdy jsi začal, tatínku?“ zeptal se
synek.

Čerstvý absolvent právnické fakul-
ty se uchází o místo v prestižní advokát-
ní poradně. „Co uděláte,“ zeptali se ho
při přijímacím pohovoru, „když vás pří-
padný klient požádá o radu, na kterou
nebudete znát odpověd?“

„Řeknu mu, aby mi dal patnáct sto-
vek zálohu a zavolal druhý den ráno,“
odpověděl bez váhání uchazeč.

„Jste přijat!“
AV LI
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V rámci výchovně vzdělávacího procesu se dne 3. listo-
padu na naší škole konal pro žáky 8. a 9. ročníků seminář
základů etiky pořádaný Akademií vzdělávání a.v.i. Jeho cílem
bylo, aby žáci získali nové znalosti a dovednosti a aby si roz-
šířili a prohloubili ty dosavadní.

V průběhu jedné vyučovací hodiny byli žáci formou pre-
zentace, řízeného rozhovoru a diskuse vtaženi do běžných
denních situací, které se týkaly například nadřazenosti a pod-
řazenosti, vhodnosti oblékání pro různé příležitosti, zásad

správného stolování, chování se na různých společenských,
kulturních a sportovních akcích, cestování ve veřejných do-
pravních prostředcích - zkrátka pravidel slušného chování ve
společnosti.

Na závěr všichni žáci vypracovali test, který společně s před-
nášejícím vyhodnotili. A tak věříme, že, nám, učitelům a vy-
chovatelům, ale i vám, rodičům, pomohl tento seminář při
tak složitém a náročném procesu, jakým je výchova naší nej-
mladší generace.                     Mgr. Milena Komárková

Etiketa na základní škole 
aneb co s chlebíčkem spadlým na zem

Smích je nejlepší lék

NETRADIČNÍ DRAKIÁDA 
aneb PUTOVÁNÍ ZA DRAČÍM OCÁSKEM

V naší mateřské škole se snažíme dětem i rodičům na-
bízet po celý rok stále nové a netradiční činnosti. I podzim
nás svou barevností láká ven, proto jsme využili jednoho
slunečného odpoledne, abychom se krásně prošli pod-
zimní přírodou. A co by to bylo za podzimní putování bez
draků?

Odpoledne 18. října nám před školku přiletěl drak se
svými dráčky, aby odstartoval poznávací procházku za „dra-
čími ocásky“. Draků bylo hodně, ale nelétali - chyběly jim
mašličky. A právě to byl úkol pro děti a jejich rodiče - získat
mašličky za splněné úkoly v okolí chlumeckého zámku. Ces-
ta vedla po vyznačené trase zámeckým parkem. Na několi-
ka zastávkách plnily děti úkoly. Na jednom rohu číhal sám
drak, aby vyzkoušel děti, jak umí házet žaludy do otevřené
pusy. Kousek dál čekali skřítek „Podzimníček“, kouzelná
babička se svým neposlušným drakem i podzimní víla. Děti
vstoupily také do „muchomůrkového“ království, aby uká-
zaly, jak umí počítat. Za splnění úkolu si vždy vybraly mašlič-
ku na ocásek svého dráčka. Zvesela se s vyzdobenými dráč-
ky vraceli všichni do cíle - na zahradu naší školičky. Tam na
ně čekal zasloužený dárek a voňavé občerstvení od našich
šikovných kuchařek. Labužníci pečených buřtů mohli využít

rozdělaného ohýnku, opéct si a příjemně posedět. Děti si
zatím zaskákaly do sytosti na nafukovací trampolíně.

Spokojenost byla na všech stranách a veselí dráčci se
s dětmi rozletěli do jejich domovů. 

Až si přečtete tyto řádky, bude už podzim u konce a začne
nám krásné adventní období a dětem „čekání na Ježíška“.
Přejeme všem čtenářům, aby si tento čas prožili v blízkosti
své rodiny, v klidné a pohodové atmosféře. 

Děti a zaměstnanci MŠ Beruška

MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA
www.msberuska-chlumec.cz

Inzerce
Inzerce
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4. 12. Mikulášská besídka
neděle Začátek: v 15.30 hodin v sále nové budovy

Občanského centra
Program: show pro děti

nadílka (označené balíčky je potře-
ba přinést 1/4 hodiny před začátkem)

Mikuláš, anděl, čerti a hudba jsou zajištěni!

6. 12. Výroba přáníčka nebo dekorace
úterý enkaustickou malbou - nanášením 

horkých barevných vosků na hladký povrch
Přijdte si vyzkoušet zajímavou a efektní techniku.
Hotový výrobek můžete věnovat někomu milému
jako dárek.  
Čas a místo: 16.00 - 18.00 hod., klubovna DDM
Lektorka: Jitka Koulová
S sebou: přezůvky a pracovní oděv
Poplatek: 50,- Kč
Přihlásit se můžete telefonicky nebo přímo
v DDM do 5. 12.

10. 12. Vánoční halová soutěž leteckých
sobota modelářů - O putovní pohár starosty města

Pro děvčata i chlapce do 9. tříd.
Místo: nová tělocvična ZŠ Chlumec n. C.

(vchod z parku)
Časový rozvrh: 9.00 - 9.10 hod. prezentace u po-

řadatelů
9.20 - 9.35 hod. příprava modelů,
zkušební starty
9.40 - 11.40 hod. zahájení soutě-
že, vlastní soutěž, vyhodnocení 

S sebou: startovné 30,- Kč, přezůvky do tě-
locvičny, svačinu a pití

Přihlásit se můžete nejpozději do 7. 12.

16. 12. Výroba drátkovaných šperků 
pátek z korálků a spirálek

Akce je určena dětem od 3. tříd a dalším zájem-
cům včetně dospělých. Vyrobíte si náušnice a ná-
hrdelník třeba jako dárek pro maminku k Vá-
nocům. Prohlédnete si hotové výrobky a získáte
náměty pro vlastní práci. 
Čas a místo: 16.00 - 18.30 hod., klubovna DDM
S sebou: přezůvky a dobrou náladu
Poplatek: 70,- Kč
Lektorka: Vladka Jílovcová
Přihlásit se můžete telefonicky 
nebo přímo v DDM do 15. 12.

17. 12. Střelecká soutěž o vánočního kapra
sobota pro každého zájemce o toto střelecké soutěžení

Místo: střelnice DDM v I. patře, nová bu-
dova Občanského centra

Časový rozvrh: 8.00 - 9.00 hod. - prezentace dě-
tí do 10 let a do 14 let, startovné
30,- Kč
od 13.00 hod. - kategorie do 18 let,
od 19 let a výše, startovné 40,- Kč

Odměny: první tři z každé kategorie obdrží
diplom a cenu, vítěz živého kapra

17. 12. Vánoční florbalový turnaj
sobota Určeno všem zájemcům o tento sport. Ve skupi-

ně hraje každý s každým. Vítěz obdrží pohár.
Kategorie 5. - 7. třída - prezentace v 8.45 hodin,
kategorie 8. - 9. třída - prezentace v 11.15 hodin
Startovné: 40,- Kč za jednotlivce 
Nahlásit se můžete do 14. 12. 

Přihlášky na zájezdy, informace:
Pondělí, středa: 9.00 - 17.00 hodin

kancelář DDM - budova Občanského centra 
(přestávka 11.15 - 12.15 hod.)

OBČANSKÉ CENTRUM

Smích
je nejlepší lék

Arnošt koupil na bleším trhu starou lampu. Jak ji při-
nesl domů, začal ji třít a podle očekávání se mu zjevil džin.
„Děkuji ti, že jsi mě vysvobodil,“ řekl duch s vděčností.

„A splníš mi přání?“ zeptal se Arnošt.
„Děláš si legraci?“ odvětil džin. „Kdybych uměl plnit ně-

jaká přání, myslíš, že bych celou tu dobu trčel v té zatrace-
né lampě?“

Rozhodla jsem se, že si nechám udělat plastickou operaci
obličeje, ale protože je operace velmi nákladná, zeptala jsem
se muže: „Co když za to dám takové peníze a pak za pár mě-
síců zemřu?“

Po chvilce přemýšlení řekl: „Myslím, že v tom případě bych
ti vzal ozdobnou rakev s průhledným víkem.“              AV LI
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A máme tu opět krásný barevný podzim s občasnými
rozmary počasí a množstvím zralých plodů na zahrádkách,
v parcích a lesích. V naší mateřské škole tvoříme z nasbíra-
ných přírodnin, využíváme i zeleninu, ovoce z našich zahrad.

Jedno říjnové dopoledne nás sluníčko vylákalo na delší
procházku do nedalekého lesa v „Americe“. Cestu jsme si
zpříjemnili veselou písničkou. V lese nás překvapila nejen
velká úroda žaludů, ale i napadaných šišek a listů. S chutí
jsme se dali do sbírání a těšili se, jak si z nich ve školce vy-
robíme zvířátka, panáčky a jiné potvůrky. Tak se i stalo.

Mezi oblíbené akce patří tvořivé odpoledne s rodiči. Ten-
tokrát jsme vyráběli nejen dýňová strašidla, ale i spoustu

dalších výrobků z různých přírodnin.
S velkým nasazením nám pomáhali ro-
diče, sourozenci, prarodiče i ostatní pří-
buzní. Hotové výrobky ozdobily naši školu na několik týdnů
a každé ráno nás vítali rozsvícení dýňoví krasavci.

Děti ze čtvrté třídy se pustily do výroby strašidláka „pana
Dýňáka Větvičkáče“. Všichni pracovali s chutí a velkým nad-
šením. „Větvičkáč“ se opravdu povedl. Děti svůj výrobek za-
řadily do soutěže „O nejkrásnější helloweenské strašidlo“.
Za šesté místo se opravdu nemusí stydět. Děkujeme všem
za poslané hlasy.                     kolektiv MŠ U Zámku

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.

NABÍDKA AKCÍ NA MĚSÍC PROSINEC 2011
ul. 9. května 198, $ / fax: 495 485 357, www.ddmchlumec.net

BARVY PODZIMU
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Dne 17. 10. 2011 se uskutečnil Exhibiční galavečer bo-
xu pořádaný Sportovní školou boxu Hradec Králové pod ve-
dením Františka Patočky. Galavečera se zúčastnili i 2 na-
dějní boxeři z Chlumce n. C., David Mišík a David Ploc pod
vedením Petra Koubka. Na programu bylo 12 utkání. Jako
první nastoupila dvojice ve váze do 64 kg. David Ploc trénu-
je v DDM Chlumec n. C. David boxuje na dlouhou vzdále-
nost a drží si soupeře od těla. Pro Davida to byla 2. účast
na Exhibičním galavečeru. A proti němu nastoupil Ondřej
Sluka boxující za SŠB HK (BOX CLUB). Ondra je zkušeněj-
ší technický boxer boxující na střední a krátkou vzdálenost.
Utkání se boxovalo na 3 kola po 2 minutách. Na Ondrovi by-
lo od začátku vidět, že je zkušenější a umí zkracovat vzdále-
nost. David se však nezalekl a snažil se boxovat z ústupu,
což se občas dařilo. Po 3 kolech byl vyhlášen Ondřej Sluka
jako vítěz. Pro Davida to byla určitě dobrá zkušenost před
1. ligovým zápasem, který by se měl uskutečnit 19. 11. Jako
6. dvojice nastupoval ve váze do 81 kg David Mišík, trénují-
cí taktéž v DDM Chlumec n. C. Během své běžné přípravy
v DDM také občas zajede s trenérem Petrem na dopilování
technických základů na trénink do Box Clubu Hradec Krá-
lové. David nastoupil do zápasu proti Ondrovi Říhovi. Pro
Davida to byla 3. účast na Galavečeru. Jeho předchozí utká-
ní skončila nerozhodně. David je technický boxer boxující na
dlouhou vzdálenost. O Ondrovi Říhovi se podařilo zjistit pou-
ze to, že pochází z Jaroměře a poslední dobou trénuje v Box
Clubu Hradec Králové. Je to boxer zvyklý boxovat na krátkou
vzdálenost. Utkání se rovněž boxovalo na 3 kola po 2 minu-
tách. V tomto zápase jsme viděli dobrý technický box Davi-

da, který předvedl, že si dokáže soupeře udržet od těla a bo-
dovat dlouhými údery. Po 3 kolech byl vyhlášen David Mišík
jako vítěz. Nyní se už oba naši mladí boxeři pilně připravu-
jí na svůj 1. ligový zápas. Tímto bych chtěl poděkovat panu
Františku Patočkovi za pozvání na Galavečer a našim „klu-
kům“ popřát hodně štěstí do dalších zápasů. Další Exhibič-
ní galavečer boxu se uskuteční v Hradci Králové v Kongre-
sovém centru Aldis 6. 12. 2011. Všichni jste srdečně zváni.
Bližší informace na www.boxhk.cz. Ještě bych rád využil této
příležitosti a pozval nové zájemce, kteří se chtějí naučit boxer-
skou techniku či jen si zvýšit kondičku, aby se konečně od-
hodlali a navštívili naše tréninky v DDM. Pro děti od 9 let se
konají ve středu od 15.30-17.00 hod. a v sobotu od 17.00 hod.
Tréninky pro starší 15 let probíhají ve čtvrtek od 18.30 do
19.30 hod. a v neděli od 17.30 do 19.00 hod. Těšíme se na
vaši návštěvu.

Petr Koubek
vedoucí kroužku box DDM Chlumec n. C.

Kdo náhodou procházel jedno sobotní odpoledne zá-
meckým parkem, mohl potkat velké množství skupinek dě-
tí společně s rodiči. Dům dětí a mládeže v Chlumci totiž
jako každý podzim uspořádal pohádkové putování, tento-
krát s názvem „Putování za královským pokladem“. Děti, ně-
které pěšky, některé ještě v kočárku, společně s rodiči plni-

ly na trase parkem jednoduché úkoly u pohádkových postav.
Start byl ze zámecké terasy a trasu putování měly děti za-
kreslenou na mapce. Na každém stanovišti si děti společně
s pohádkovými postavami přečetly básničku a pak splnily za-
daný úkol. Princezničce na bále nasbíraly korále, Honzovi
pomohly s moukou do mlýna, táta v lese nezabloudil, k ve-
čeři našly správný hrníček od peří a společně s čarodějni-
cemi si zazpívaly písničku. Na dvou stanovištích si děti kro-
mě splnění úkolu vystřihly i klíče a v cíli s nimi symbolicky
odemykaly královskou pokladnici střeženou ne vojáky, ale
samotným králem a královnou. I přestože bylo počasí již mra-
zivější, zúčastnilo se akce 99 dětí z Chlumce a okolí za do-
provodu maminek, tatínků, babiček, dědečků a dalšího pří-
buzenstva. 

DDM děkuje všem dětem, které nám hrály pohádkové po-
stavy a divadelníkům za půjčení kostýmů. 

Příští rok se do zámeckého areálu pohádkové postavy opět
vrátí, těšte se.       

Mirka Khorelová, ped. pracovnice DDM LI
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Vynikající výkon předvedli naši judisté v posledním
kvalifikačním turnaji v Českém poháru, který se konal 15.
a 16. 10. 2011 v Jihlavě.

V sobotu nastoupili do zápasů Adam Švec v dorostu a Mi-
loš Steklý v mužích. Adam měl bohužel smůlu na los a po
prvním kole vypadl. Miloš po delší závodní pauze obsadil pěk-
né 3. místo.

V neděli probíhaly zápasy žactva. Velmi se dařilo našim
mladším žákyním. V této kategorii jsme byli vyhlášeni jako
druhý nejlepší oddíl této soutěže. 

Velkou pochvalu si zaslouží hlavně Marika Vopálková
za 2. místo ve váze do 32 kg, která se hodně zlepšila, a Bar-
bora Švecová za 1. místo ve váze nad 57 kg. Bára porazila
všechny své soupeřky před časovým limitem. Milým překva-
pením bylo 5. místo, získané Andreou Burešovou, která se
stále zlepšuje. Více jsme jen očekávali od Adély Ludvíkové,
která obsadila 7. místo. 

Pochvala patří i našim chlapcům, zejména Jáchymu Va-
lentovi, který obsadil velmi dobré 3. místo ve váze do 73 kg
v kategorii starších žáků, a Jakubu Vidnerovi za 5. místo v ka-
tegorii nad 60 kg v mladších žácích. Jáchym měl hned na
úvod těžký los, ale silného soupeře těsně před koncem zá-
pasu porazil. Bohužel přesně obrácený vývoj měl druhý zá-
pas, kde Jáchym těsně před koncem prohrál. Další své sou-
peře doslova smáznul a porazil je před časovým limitem.
Všichni si vybojovali účast na Přeborech České republiky.

VÝSLEDKOVÁ LISTINA ZA MĚSÍC ŘÍJEN

7. 10. 2011 Ukrajina - Užhorod

VĚKOVÁ VÁHOVÁ
JMÉNO UMÍSTĚNÍ

KAT. KAT.

Švec Adam dorostenci do 66 kg 9. místo

15. 10. 2011 Memoriál Svatopluka Frodeho - Broumov

VĚKOVÁ VÁHOVÁ
JMÉNO UMÍSTĚNÍ

KAT. KAT.

Svobodová Tereza mládata do 28 kg 1.

Vopálková Zuzana mládata do 28 kg 3.
Janouchová Natálie mládata do 28 kg neumístila se
Schovánková Tereza mládata do 36 kg neumístila se
Sejkora Adam mládata do 27 kg 3.
Svoboda Vojtěch mládata do 42 kg 1.
Pohořelý Jakub mládata do 42 kg 3.
Věříš Jan mládata do 42 kg neumístil se
Vavřínek Martin mládata do 50 kg 3.
Smutný Jaroslav mladší žáci nad 60 kg 3.
Jadrný Michal starší žáci do 55 kg 2.
Beránek Leoš starší žáci do 73 kg 2.

15. - 16. 10. 2011 Český pohár - Jihlava

VĚKOVÁ VÁHOVÁ
JMÉNO UMÍSTĚNÍ

KAT. KAT.

Vopálková Marika mladší žákyně do 32 kg 2.
Burešová Andrea mladší žákyně do 44 kg 5.
Ludvíková Adéla mladší žákyně do 52 kg 7.
Švecová Barbora mladší žákyně nad 57 kg 1.
Vidner Jakub mladší žáci nad 60 kg 5.
Valenta Jáchym starší žáci do 73 kg 3.
Švec Adam dorostenci do 66 kg neumístil se
Steklý Miloš muži nad 100 kg 3.

22. 10. 2011Krajský přebor žactva - Hradec Králové

VĚKOVÁ VÁHOVÁ
JMÉNO UMÍSTĚNÍ

KAT. KAT.

Ludvíková Adéla mladší žákyně do 52 kg 1.

28. 10. 2011 Přebory ČR starších žáků - Ostrava

VĚKOVÁ VÁHOVÁ
JMÉNO UMÍSTĚNÍ

KAT. KAT.

Valenta Jáchym starší žáci do 66 kg neumístil se

Petr Černohorský
vedoucí JK DDM

JK DDM - ÚSPĚCHY JUDISTŮ V MĚSÍCI ŘÍJNU

JUDISTÉ MĚSÍCE ŘÍJNA 2011

Barbora Švecová
3. místo               55 bodů

za 1. místo v Českém poháru
v Jihlavě

Vojtěch Svoboda
2. místo               60 bodů

za 1. místo v Memoriálu 
Svatopluka Frodeho v Broumově

Adéla Ludvíková
1. místo               63 bodů

za 1. místo v Kraj. soutěži ml. žactva
a 7. místo v Českém poháru v Jihlavě

Putování za královským pokladem

Účast na Exhibičním galavečeru boxu
v Hradci Králové



SKAUTINGSKAUTING

zveme všechny skauty, skautky a přátele Junáka na tradiční
setkání, které se uskuteční v tento den o 17. hodině ve
skautských klubovnách Občanského centra ve Slavíčkově
ulici. Posedíme, zavzpomínáme, prohlédneme si staré kroni-
ky, fotografie a mladí nám promítnou záběry z letošní čin-
nosti chlumeckého střediska Junáka. A hlavně - setkáme
se svými bratry a sestrami stejné krve! Těšíme se všichni!

VÝROČÍ:
28. 12. 1989 byl právně uznán „Junák - svaz skau-

tů a skautek ČR“.

UDÁLOSTI:
Soutěžní přehlídka „Skautský muzikál“ proběhla

v Klicperově domě sice 19. listopadu letošního roku, ale re-
portáž z této celostátní přehlídky divadelních představení
s muzikálovými prvky bude až v příštím čísle - datum uzá-
věrky tohoto čísla bylo již 3. listopadu. Zatím držíme našim
skautkám a světluškám palečky!

Večer světel. Před mnoha a mnoha lety, 17. prosince
roku 1938, vyšel první příběh Rychlých šípů v časopisu Mla-
dý hlasatel. V posledních letech se stalo pěkným zvykem při-
pomínat si tento den malou lampičkou nebo lampiónkem
za oknem. Až půjdete večer městem a uvidíte malý plamí-
nek přátelství, potom vězte, že jej zapálil někdo, pro koho
příběhy Jaroslava Foglara nebyly jenom knihou. 

KNIHOVNIČKA:
„Sloužím“ od Jiřího Řeháčka - Mimoň-

ského Balůa, je vzpomínka na 11. oddíl ro-
verů podle vyprávění posledního žijícího svěd-
ka událostí a historie tohoto oddílu bratra
Ctibora Vořecha - Borka. 

MOUDRA
„Život vždycky stál a stojí a bude

stát za to, aby byl dožit. Ono se s ním
popravdě ani nic víc dělat nedá.“

Jan Werich

31. 10. 1980 opustil tento svět
spisovatel, herec, ředitel divadla, ry-
bář, švagr Jiřího Trnky, partner Jiřího
Voskovce a Jaroslava Ježka - a pře-
devším dobrý přítel skautů. Svoje
setkání s Janem Werichem a Kar-
lem Vlachem popsal Jiří Žáček - Gog
(vnuk kameníka Žáčka z chlumecké
Podkatovny) v jednom z minulých
ročníků Skautské stezky.

Skautskou stezku připravil br. Vlad. Köhler-Mika
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Vánoce jsou za dveřmi a vlčata i světlušky připravují dárky
pro rodiče a kamarády…

ZAPÁLILI JSME SVÍČKY
I letos se před svátkem zemřelých objevily

na hrobech téměř třiceti chlumeckých skau-
tů, zejména činovníků, malé březové svícny se
zelenou stuhou a skautskou lilií. Skauti ne-
zapomínají na své setry, bratry a vůdce, kteří
sami majíce na paměti svůj skautský slib, do-

kázali vštípit zásady slušnosti a správného postoje k živo-
tu tolika chlumeckým skautům…!

Byl to krásný slunečný den, kdy jsme stáli u hrobů na-
šich bratří, ale za chladného večera jsem si zapálil v krbu
a vzal do ruky útlou knížku vydanou v letošním roce Seve-
ročeskou družinou Svojsíkova oddílu Junáka se stručným
názvem „Sloužím“. Bylo několik dnů po největším svátku
České a Československé republiky - „28. říjnu“ a mne za-

ujalo vyznání pamětníka doby dáv-
no minulé, kdy za naši svobodu by-
lo nutno bojovat proti německému
fašismu. 

Nejen pro pamětníky, ale i pro ty,
kteří nezažili německou okupaci na-
ší republiky jen stručně o jednom od-
dílu skautů a skautek - 11. rover-
ském oddílu Junáka z Mimoně:

Na začátku války měl oddíl 36 čle-
nů - válku přežilo jen patnáct! Padli
v bojích na frontách, v odboji nebo

byli umučeni v koncentračních táborech. První z nich, Vla-
dimír Lac - Luty, byl henleinovci zastřelen již v září 1938 (!)
jako poručík Stráže obrany státu (SOS) při obraně chebské-
ho nádraží a posledním zákeřně zastřeleným zezadu ně-
meckým verwolfem F. Raubmannem 24. června 1945 (!) při
cestě z Prahy na sever Čech byl poručík Československé
armády Jan Lied - Song. Vrah byl dopaden, odsouzen a po-
praven.

JUNÁCI - VETERÁNI
Ctibor Vořech - Borek

Do bitev šli. Každý byl sám
a padli skoro všichni.

„Jak zákony kázaly nám.“
Tak alespoň vzpomeň - ztichni.

Několik náhodně přežilo,
dostali válečné kříže

za smělou odvahu, za chrabrost 
a potom šibenice, mříže.

Ideál křovím trnitým zarost.

Nechtěli vděk, ni slávu, zlato,
proto vás snažně o to prosím, 

vzpomeňte našich mrtvých za to,
vzpomeňte rovery, co v srdci nosím.

V krematoriu Praha-Strašnice je památník skautských
obětí totalitních režimů; ve schránce jsou stovky lístečků se
jmény skautů a skautek s podobnými osudy. Zaslouží si na-
ši vzpomínku i úctu. Zapalme proto všem alespoň v duchu
symbolickou svíčku a věnujme jim tichou vzpomínku - za-
slouží si to.

STŘÍPKY Z CHLUMECKÉ HISTORIE
Bratr Čermák prohledal svoje osobní poklady a našel…!

A my můžeme uveřejnit několik fotografií z historie chlumec-
kého Junáka.

V roce 1947 se konal okresní přebor tříčlenných skaut-
ských hlídek. Zvítězila hlídka chlumeckých skautů - Jarda

Čermák, Zdeněk Král a Jir-
ka Havlín. Na fotografiích
třímají hrdě putovní pohár.
Osud rozdělil naše skauty -
Jarda zůstal v našem městě
a je vyhlášeným kuchařem
(i zákusky umí výborné), Jir-
ka skončil v Praze a my si
ho pamatujeme, jak maloval

pro Klicperáky kulisy, Zdeněk vystudoval na lékaře a jako
první odešel do Věčných lovišb.

SKAUTSKÝM
SVĚTEM

POZVÁNKA:
Setkání skautů a přátel Junáka

v Chlumci n. C. Na pátek 2. prosince 2011

SKAUTSKOU STEZKOU

PROSINEC
- „MĚSÍC DLOUHÉ NOCI“

Vyznamenání členů
11. oddílu roverů

Bratr Čermák
s pohárem

Bratr Král 
s pohárem

Setkání v loňském roce

Jan Werich

Inzerce
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Jak se již stalo tradicí, o prvním říj-
novém víkendu jsme zakončili letošní
sezonu. A v těchto dnech se již připra-
vuje sezona další, která začne 14. dub-
na 2012. Nejprve se však v krátkosti vrá-
tím k té letošní. 

Uspořádali jsme celkem více než
padesát provozních dnů a zájem ná-
vštěvníků byl k naší radosti velký. Cel-
kový počet opět překonal dvě tisícovky
lidí, kteří kromě naší železničky navští-
vili i naše město. Nejčastěji pokračova-
li na zámek Karlova koruna, do Lorety

nebo za zvířátky a hezkým posezením
do penzionnu Alwin s překrásným vý-
hledem na naše město. Navštívily nás
i skupiny dětí z mateřských školek, růz-
ných spolků a již v tradičním srpnovém
termínu i skupina z křesbanského cen-
tra Sedmikráska Hradec Králové. Sna-
žili jsme se vyhovět návštěvníkům i mi-
mo pravidelné provozní dny. Počasí
většinou přálo a zmokli jsme jen výji-
mečně. Takže i sluníčku dík a hlavně
velký dík všem našim návštěvníkům!
Také dík za milé zápisy do kniny NÁVŠ-
TĚVníků, třeba za ten od „Chlumečá-
ků“: „Jsme tady již letos potřetí a vždy to
stálo za to!“ Také se na železničce sou-
těžilo, už jsem o té soutěži „vymaluj si
svoji Allegřičku“ minule psal, tak zbývá
napsat jméno výherce: plyšáčka Alleg-

řičku vyhrála Vendulka Rybínová z Bo-
rohrádku. Celkem se soutěže zúčastnilo
50 dětí, mimo hlavní ceny jsme dalších
deset odměnili volnými vstupenkami na
příští sezonu. V malovací soutěži s po-
dobnou hlavní cenou budeme pokračo-
vat i v příští sezoně. 

Tak a ted něco k sezoně 2012: nej-
žádanější kolejiště - model Albulabahn
Rétské dráhy bude prodloužen o dal-
ších 15 až 20 metrů, bude zde nový Al-
bula viadukt II s tekoucí alpskou ře-
kou Albulou, která již byla „v provozu“

v závěru sezony. V tomto prodloužení
tratě bude i skrytá výhybna pro potře-
by modelového provozu a Rugnux tu-
nel, spolu sToua tunelem na stávající
trati. Bude také dokončena staniční bu-
dova PREDA. Obohacen bude i mo-
delový provoz. Zde se patří poděkovat
OS Společná Cidlina, byl podpořen a vy-
brán náš projekt, a tak na naše nejužší
kolejničky vyjedou již od prvního pro-
vozního dne sezony 2012 soupravy Ber-
nina a Glacier expresů, které budou
moci návštěvníci sledovat i z terasy no-
vého INFOcentra ChZŽ ALBULA, kte-
ré bude v dřevěné chatce, a návštěvní-
ci v něm najdou mnoho zajímavého.

Za celé naše sdružení CHZŽ dě-
kuji paní Pražákové i paní Bittnerové
z OS Společná Cidlina v Nepolisech

za zpracování projektu a zejména za
cenné rady! Našemu partnerskému ob-
chodu Rainer modellbahnen v Inns-
brucku se podařilo zajistit objednání
limitované série Bernina expresu, kte-
rý je prakticky nemožné sehnat..., naše
Bernina je už v Innsbrucku, asi jako
ocenění více než desetileté spoluprá-
ce... A jako ocenění již více než deseti-
leté činnosti Chlumecké zahradní že-
lezničky bereme i náš vybraný projekt!!!
Tak ještě jednou DÍKY! V areálu dále
prochází rekonstrukcí a částečnou pře-

stavbou kolejiště rozchodu 600 mm. No-
vě bude začínat přímo u Infocentra, kde
bude i nástupiště, a povede až k mu-
zeu u depa. Budou zdokonaleny vagón-
ky, dostanou nová sedátka a boky s dvíř-
ky i nový lak, prozradím, že ve žluté
barvě. Vstupenky - jízdenky budou opět
historické Edmonsonovy, datum vyra-
zí historický komposter a „cvak“ udě-
lají origiální průvodcovské kleště. Na
kliku se budou dálkově stahovat zá-
vory a na ukázku zde bude kolej o roz-
chodu 1000 mm, což je rozchod Rétské
dráhy:-) Tak tolik pro dnešek, příště ně-
co z naší „domácí dílny“.

Závěrem tradičně dvě fotografiie,
na první s omalovánkou Allegřičkou
výherkyně Vendulka Rybínová a na
druhé návštěvníci „Chlumečáci“ 1. říj-
na 2010. 

Bohumil Špecinger
Chlumecká zahradní železnice

Chlumecká zahradní železnice
se již připravuje na novou sezonu 2012

Inzerce
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Vánoční příběh
- Narození Ježíše Krista dle Bible

Brzy již budeme slavit Vánoce, tedy svátky, kdy si připo-
mínáme narození Ježíše Krista. Je tedy dobré znát tento pří-
běh tak, jak jej zaznamenává přímo Bible.

„Stalo se v oněch dnech, že vyšlo nařízení od císaře Au-
gusta, aby byl po celém světě proveden soupis lidu. Tento prv-
ní majetkový soupis se konal, když Sýrii spravoval Quirinius.

Všichni se šli dát zapsat, každý do svého města. Také Josef
se vydal z Galileje, z města Nazareta, do Judska, do města
Davidova, které se nazývá Betlém, poněvadž byl z domu a ro-
du Davidova, aby se dal zapsat s Marií, která mu byla za-
snoubena a čekala dítě. Když tam byli, naplnily se dny a při-
šla její hodina. I porodila svého prvorozeného syna, zavinula
jej do plenek a položila do jeslí, protože se pro ně nenašlo
místo pod střechou. A v té krajině byli pastýři pod širým ne-
bem a v noci se střídali v hlídkách u svého stáda. Náhle při
nich stál anděl Páně a sláva Páně se rozzářila kolem nich.
Zmocnila se jich veliká bázeň. Anděl jim řekl: „Nebojte se,
hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid.
Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v městě Davido-
vě. Toto vám bude znamením: Naleznete děoátko v plenkách,
položené do jeslí.“ A hned tu bylo s andělem množství ne-
beských zástupů a takto chválili Boha „Sláva na výsostech
Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v nich má zalíbe-
ní.“ Jakmile andělé od nich odešli do nebe, řekli si pastýři:
„Pojhme až do Betléma a podívejme se na to, co se tam sta-
lo, jak nám Pán oznámil.“ Spěchali tam a nalezli Marii a Jo-
sefa i to děoátko položené do jeslí. Když je spatřili, povědě-
li, co jim bylo řečeno o tom dítěti. Všichni, kdo to uslyšeli,
užasli nad tím, co jim pastýři vyprávěli. Ale Maria to všech-
no v mysli zachovávala a rozvažovala o tom. Pastýři se pak
navrátili, oslavujíce a chválíce Boha za všechno, co slyšeli
a viděli, jak jim to bylo řečeno. Když uplynulo osm dní a na-
stal čas k jeho obřízce, dali mu jméno Ježíš, které dostal od
anděla dříve, než jej matka počala.“

(Bible, Lukášovo evangelium, 2. kapitola)

Přeji vám jménem Církve československé husitské
v Chlumci nad Cidlinou radostné, požehnané i pokoj-
né prožití adventu a vánočních svátků.

Rostislav Kotrč

Husův sbor v Chlumci n. C.

Bohoslužby o adventu 
a o Vánocích 2011

Neděle 27. 11. v 9.00 1. neděle adventní
v 15.00 adventní koncert

Středa 30. 11. v 18.00 beseda Neznámá Indie

Neděle 4. 12. v 9.00 2. neděle adventní
Středa  7. 12. v 18.00 adventní pobožnost
Neděle 11. 12. v 9.00 3. neděle adventní
Středa  14. 12. v 18.00 adventní pobožnost
Neděle 18. 12. v 9.00 4. neděle adventní

v 15.00 RYBOVA MŠE VÁNOČNÍ
- koncert

Sobota 24. 12. ve 23.00 VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBA

Neděle 25. 12. v 9.00 HOD BOŽÍ VÁNOČNÍ

Neděle 1. 1. 2012 v 9.00 NOVOROČNÍ DÍKŮVZDÁNÍ LI
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Vážení a milí čtenáři, zdravím vás z Domova V Podzám-
čí a nabízím vám k přečtení, co se u nás dělo a co chystá-
me v následujících dnech a týdnech. 

Ve dnech 11. a 12. října se u nás konaly výstavy výrob-
ků klientů, které byly spojeny se Dny otevřených dveří. Po-
těšili jsme se také různými hudebními vystoupeními, mezi
nimiž bylo např. milé setkání s panem Richardem Adamem,
někdejší hvězdou českého swingu. 

Klienti chráněného bydlení navštívili mj. Rytmus ples
v Rokytnici v Orlických horách, zaplesali si ale také v Praze
(viz foto nahoře) a mnoho zajímavého se dozvěděli při be-
sedování s Městskou policií v Chlumci n. C. (viz foto dole). 

A protože už staří Moravané říkali, že „ten kdo se při ví-
ně směje, ten žije déle“ a podle jednoho perského přísloví

„nepijeme proto, abychom upadli, ale proto, abychom se
povznesli“, uspořádali jsme koncem října Vinobraní, na kte-
rém si klienti dopřáli vína hroznového i tekutého a také
trochu dobré moravské muziky, která k vínu neodmyslitel-
ně patří. 

A co nás čeká dále? Jsou to zejména pravidelné akce
jako kavárnička, kuželky nebo slavnostní oběd 11. 11. bez
ohledu na to, jestli Martin přijede na tom bílém koni. Jako
další akce lze zmínit povídání o Číně, které si užijí klienti
v Říhově ulici, nebo proškolení 1. pomoci pro klienty chrá-
něného bydlení. Protože prosinec je za dveřmi, už se těšíme
na různá vánoční posezení, návštěvu pana starosty a samo-
zřejmě na vánoční výzdobu, kterou si zpříjemníme prostře-
dí domovů pro závěr roku. 

…a dále si vás dovolujeme pozvat na: 

Domov V Podzámčí - seznamte se, prosím
aneb seriál o tom, jaké služby a jak poskytujeme

1. díl - jaké služby naleznete v Domově V Podzámčí

Domov pro seniory, Říhova ul. 365 - je pobytovou služ-
bou pro seniory, kteří se již o sebe nemohou postarat ve
své domácnosti a to ani s pomocí rodiny či např. pečovatel-
ské služby. 

Domov se zvláštním režimem, Palackého ul. 165 - je
vlastně domovem pro seniory, je ovšem určen seniorům, kte-
ří trpí demencí. Režim v tomto domově je přizpůso-
ben specifickým potřebám těchto seniorů - přesto
se jedná o otevřené zařízení. 

Odlehčovací služby, Palackého ul. 165 - jsou pobytový-
mi službami na přechodnou dobu poskytované seniorům
(včetně seniorů trpících různými typy demencí), o které je ji-
nak pečováno v jejich domácnosti; cílem služby je umožnit
pečující osobě nezbytný odpočinek. 

Chráněné bydlení, Palackého ul. 243 - je pobytovou služ-
bou poskytovanou dospělým lidem s lehkým mentálním po-
stižením, kteří potřebují určitou podporu ke svému životu
(např. v oblastech hospodaření s penězi, uklízení, stravová-
ní, vyřizování záležitostí na úřadech apod.). Chráněné bydle-
ní má u nás formu skupinového bydlení. 

Více informací o nás se dozvíte na webových stránkách: 
http://www.domov-podzamci.cz, http://www.chranenebyd-
leni.cz/ a najdete nás také na FACEBOOKU.

Za Domov V Podzámčí Mgr. Soňa Chloupková

Novinky z Domova V Podzámčí

http://www.osobnosti.cz/
/richard-adam.php

Foto z vystoupení 
v Domově V Podzámčí

ADVENTNÍ VÝSTAVY
Přijdte se dne 25. listopadu 2011 od 8.00 do 14.00 hod.
potěšit do Domova V Podzámčí v Říhově ul. nebo
v Palackého ul. a to vánočními dekoracemi, pletenými
košíky, polštářky, bižuterií apod. Jedná se o výrobky, které

vyšly z dílny a rukou klientů Domova V Podzámčí.

Církev èeskoslovenská husitská v Chlumci nad Cidlinou
zve na besedu

NEZNÁMÁ INDIE
s Mgr. JANOU JURIGOVOU,

která �ila více ne� rok v Indii
jako dobrovolný sociální pracovník Salesiánské pomoci

a pøi své práci i cestách mohla za�ít Indii 
a její obyvatelstvo ve v�ech jejích rozmanitostech.

Beseda bude doprovázena èetnými fotografiemi,
uskuteèní se 

dne 30. 11. 2011 od 18.00 hod.,
v Husovì sboru v Chlumci nad Cidlinou,

Klicperovo nám. 75.
V�ichni jsou srdeènì zváni!

KONCERT
Jakub Jan Ryba

ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ
účinkují členové operního sboru

STÁTNÍ OPERY PRAHA
varhany - sbormistr Státní opery Praha Adolf Melichar,

sóla: soprán - Petra Břicháčová, alt - Stanislava Moravová,
tenor - Jindřich Nečesaný, bas - František Ryšavý, sboristé

konání

dne 18. prosince 2011 v 15.00 hod.
HUSŮV SBOR v Chlumci nad Cidlinou,

Klicperovo nám. 75
Vstupné dobrovolné



SPORTSPORT

29. 10. 2011
RMSK/FK CHLUMEC - MFK Úpa 2:0
(Suchánek, Mahr)
RMSK/FK CHLUMEC - MFK Úpa 5:0
(Novotný, Mahr, Suchánek, Kycelt 2)

Přípravka starší
trenéři „A“: Ladislav Heger, Luboš Černý
trenéři „B“: Vladan Kárník, Zdeněk Kříž

Rozpis zápasů Krajského přeboru:
7. ne 9. 10. 9-13 hod. Chlumec - Slavia, Javorka, Olympia A 
FK Chlumec - Olympia 3:2 
(Staněk P., Firbacher, Šrejber)
FK Chlumec - Javorka 1:1
(Divišek)
FK Chlumec - Slavia HK 0:1

8. ne 16. 10. 9-11 hod. Kostelec n. O. - Chlumec, Vamberk
FK Chlumec - Kostelec n. O. 2:0
FK Chlumec - Vamberk 2:0
(Dvořák, Divišek)

9. ne 23. 10. 9-12 hod. N. Paka - Chlumec, Hostinné
FK Chlumec - N. Paka 2:0
(Dvořák, Firbacher)
FK Chlumec - Hostinné 2:0 
(Firbacher, Kříž V.) 

10. ne 30. 10. 9-12 hod. Chlumec - Třebeš, Jičín
FK Chlumec - Jičín 0:0
FK Chlumec - Třebeš 1:0
(Staněk)

Rozpis zápasů Okresního přeboru:
16. 10.  ne   10:00 Černilov - FK Chlumec B 6:1

(Kříž V.)
19. 10.  st    16:00 FK Chlumec B - Třebeš B 1:5

(Kříž V.)

26. 10.  st    14:45 Třebeš dívky - FK Chlumec B 0:6
(Heger L., Podnecký 2, Kříž V. 2, 
Heger M.) 

Přípravka mladší 
trenéři týmů „A“, „B“: Tomáš Vlasák, Michal Jansa, 

Kamil Mlynář, Václav Tichý

6. so 8. 10. 9:00 Jičín - Chlumec, Javorka
FK Chlumec n. C. „A“ - FKM Javorka „A“ 10:1
(Šrejber 8, Jansa 2)
FK Chlumec n. C. „B“ - FKM Javorka „B“ 10:0
(Fuxa J. 4, Mrhal 3, Vlasák 3)
FK Chlumec n. C. „A“ - SK Jičín „A“ 5:5
(Šrejber 3, Tichý, Jansa)
FK Chlumec n. C. „B“ - SK Jičín „B“ 2:1
(Vlasák, Mrhal)

7. so 15. 10. 9:00 RMSK/Žlunice - Chlumec, FC HK hř. Hlušice
FK Chlumec n. C. „A“ - Převýšov/RMSK - Žlunice „A“ 5:6
(Šrejber 4, Dvořáček)
FK Chlumec n. C. „B“ - Převýšov/RMSK - Žlunice „B“ 8:1
(Šimon 2, Mlynář 3, Musil 2, Vlasák) 
FK Chlumec n. C. „A“ - FC Hradec Králové B „A“ 7:3
(Šrejber 7)
FK Chlumec n. C. „B“ - FC Hradec Králové B „B“ 3:5
(Šimon 3)

8. so 22. 10. 9:00 Chlumec - Jičíněves, Vrchlabí
FC Vrchlabí „A“ - FK Chlumec n. C. „A“ 4:3
(Heger, Jansa, Tichý)
FC Vrchlabí „B“ - FK Chlumec n. C. „B 2:4
(Šimon, Pospíšil, Staněk, Dvořáček)
TJ Jičíněves „A“ - FK Chlumec n. C. „A“ 4:5
(Tichý 3, Jansa, Heger)
TJ Jičíněves „B“ - FK Chlumec n. C. „B 2:12
(Šimon 3, Dvořáček 6, Fuxa J. 2, Musil)

Přípravka mini 
trenéři: Martin Firbacher, Petr Staněk 

Za FK Chlumec n. C., Mgr. Vladan Kárník

Omlouváme se všem autorům. Příspěvky byly redakčně kráceny.
Další informace, foto a nekrácené příspěvky
na http://www.chlumecky-fotbal.com LI
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Muži „A“
trenér: Miroslav Švadlenka
realizační tým: Ladislav Heger, Martin Volný
Po nevydařeném začátku konečně získáváme body.

9. so 8. 10. 16:00 FK Chlumec - Kostelec n. O. 1:1
(Rusín) 

10. so 15. 10. 15:30 FK Chlumec - Čer. Kostelec 1:1
(Pilař)

11. so 22. 10. 15:30 Předměřice - FK Chlumec 2:3
(Rusín, Černohlávek, Hanuš)

12. so 29. 10. 14:30 FK Chlumec - Doudleby 4:3
(Jelínek J., Krejsa, Bráborec, 
Sedláček) 

Muži „B“
trenér: Zdenek Misár
realizační tým: Jiří Miške, Daniel Sedláček
Čtyři výhry, čtyři remízy a čtyři prohry.

9. 10.  ne   16:00 Klamoš - Třebeš A 2:5
(Jerie, Janda)

16. 10.  ne   15:30 Klamoš - Lovčice A 1:1
(Havránek)

23. 10.  ne   10:00 Nový Hradec B - Klamoš 2:4
(Hanuš, Bráborec, Růžicka, 
Sedláček)

30. 10.  ne   14:30 Klamoš - Kobylice A 0:4

Garda
trenér: Zdeněk Mikšovský
realizační tým: Josef Hladík, Josef Strnad

Dorost starší
trenéři: Ladislav Doseděl, Pavel Berger
realizační tým: Ladislav Vacek, Jaroslav Koza
Solidní výkony a spousta gólů. Jen tak dál.

9. ne 9. 10. 13:30 FK CHLUMEC - Hořice 3:2
(Hartman 3)

10. so 15. 10. 13:15 Žacléř - FK CHLUMEC 0:7 
(Kučera M. 3, Kouba, Hartman 3)

11. ne 23. 10. 13:00 FK CHLUMEC - Třebechovice 5:0
(Kučera M. 2, Hartman, Gracík, 
Doseděl) 

12. so 29. 10. 12:15 FKM Úpa B - FK CHLUMEC 5:3
(Hartman 2, Kouba)

Dorost mladší
trenéři: Antonín Branský, Jaroslav Machač

9. so 8. 10. 13:45 FK CHLUMEC - Olympia 6:2
(Ruta 3, Šusta 2, Steklý) 

10. so 15. 10. 13:15 FK CHLUMEC - Slávia HK 2:0
(Jelínek, Škop)

11. ne 23. 10. 11:15 Třebeš - FK CHLUMEC 2:0
12. so 29. 10. 12:15 FK CHLUMEC - Broumov 0:3

Žáci starší 
trenéři: Milan Černý

9. so 8. 10. 12:00 FK CHLUMEC - Olympia 1:4
(Beneš)

10. so 15. 10. 11:30 FK CHLUMEC - Slávia HK 2:4
(Jelínek 2)

11. ne 23. 10. 9:30 Třebeš - FK CHLUMEC 4:1
(Jelínek)

12. so 29. 10. 10:30 FK CHLUMEC - Broumov 2:1
(Jelínek 2)

Žáci mladší
trenéři: Martin Firbacher, Petr Kycelt, Tomáš Hrabík

7. ne 9. 10. 9-13 hod. Chlumec - Slavia, Javorka, Olympia A
FK CHLUMEC - Olympia 1:2
(Doležal) 
FK CHLUMEC - Javorka 4:4
(Doležal 2, Novotný, Zima) 
FK CHLUMEC - Slavia HK 4:1
(Doležal 2, Zima, Kycelt) 

8. ne 16. 10. 9-11 hod. Kostelec n. O. - Chlumec, Vamberk
Kostelec n. O. - FK CHLUMEC 3:0
Vamberk - FK FK CHLUMEC 1:1
(Sedláček)

9. ne 23. 10. 9-12 hod. N. Paka - Chlumec, Hostinné
N. Paka - FK CHLUMEC 2:7 
(Cholasta 3, Suchánek 2, Mahr, Kycelt)
Hostinné - FK CHLUMEC 0:4
(Špás 3, Mahr)

10. ne 30. 10. 9-12 hod. Chlumec - Třebeš, Jičín
FK CHLUMEC - Jičín 1:3
(Suchánek)
FK CHLUMEC - Třebeš 1:2 
(Suchánek)

V nadcházející sezoně naši žáci nastupují společně
s RMSK Nový Bydžov v žákovské lize. 
8. 10. 2011
RMSK/FK CHLUMEC - FC HK 4:8
(Doležal 3, Novotný)
RMSK/FK CHLUMEC - FC HK 1:3
(Cholasta)

15. 10. 2011
Náchod - RMSK/FK CHLUMEC 2:0
Náchod - RMSK/FK CHLUMEC 2:1 
(Novotný)

22. 10. 2011
RMSK/FK CHLUMEC - Letohrad 3:0
(Cholasta, Novotný, Kycelt)
RMSK/FK CHLUMEC - Letohrad 5:0
(Kycelt 2, Novotný 2, Suchánek)

Zprávy FK Chlumec n. C.

FK Chlumec - žactvo

FK Chlumec - dorostenci

FK Chlumec - přípravky
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pouze 6 těžkých kulometů Maxim. Mi-
mo to měl pluk jen 9 lehkých kulometů
u 1. a 3. praporu. Nově se kromě 4. pra-
poru organizovala třetí kulometná rota.
Byla to zoufalá situace, ale přesto se
zejména u nováčků přikročilo k inten-
zívnímu výcviku se zbraněmi, ovšem
bez ostrých střeleb. Naštěstí ve Vladi-
vostoku panoval zatím téměř idylický
klid. Místní sovět se vyhýbal jakýmko-
li rozepřím s legionáři, jejichž početní
stav narůstal postupnými příjezdy dal-
ších vlaků.

Rozvědčíci však zjistili, že bolševici
potají organizují ozbrojené oddíly, zřej-

mě k násilnému ovládnutí města. Vele-
ní vladivostocké skupiny, již tehdy tvo-
řil 5. pluk, 8. pluk, část 7. pluku, část
2. záložního pluku, část 2. dělostřelec-
ké brigády a 2. ženijní rota, se odhod-
lalo k preventivní akci. Osmadvacátého
června v noci byl místní sovět vyzván,
aby veškeré vojenské oddíly kromě ne-
zbytných pořádkových sil do 30 minut
složily zbraně. Když ultimatum nebylo
splněno, jednotky legií podle předem
vypracovaného plánu město téměř bez
odporu obsadily a jednotky Rudé armá-
dy usazené ve dvou místních kasárnách
odzbrojily. Pouze v budově štábu vla-
divostocké pevnosti se uzavřela část
bolševické posádky, většinou němečtí
a madarští internacionalisté, a kladla
ozbrojený odpor. Do přístavu spěšně
vpluly čtyři bolševické torpédoborce
a chystaly se ostřelovat československé
pozice, avšak spojenecké křižníky, dva
japonské, americký a čínský, s jejichž
velením byla akce předem dohodnuta,
je hrozbou zahájení palby přinutily
vzdát se československému velení. Od-
por v pevnosti byl po tříhodinovém bo-

ji důraznou ztečí 3. praporu zlomen se
zanedbatelnými ztrátami 5 raněných.

V následujících dnech nováčkovský
4. prapor v síle 1500 mužů byl zatím
ponechán ve Vladivostoku na obranu
města. Ostatní jednotky se v ešalonech
posílených narychlo sestaveným obrně-
ným vlakem začaly přesunovat na zá-
pad směrem na Nikolsk Ussurijský. Před
městem narazily 3. července na bolše-
vické uskupení v síle 3 500 mužů s 3 ba-
teriemi a dvěma obrněnými vlaky. Útok
na jeho obranné postavení, podniknu-
tý bez dělostřelecké podpory, byl odra-
žen. Teprve nazítří se v urputných bo-

jích po přisunutí dvou děl v součinnos-
ti s 5. plukem překvapivým obchvatem
nepřítele v kombinaci s čelním útokem
zakončeným bodákovou ztečí podařilo
dosáhnout skvělého vítězství. Nepřítel
byl obrácen na útěk a na bojišti zane-
chal 1200 padlých. Úspěch byl zapla-
cen ztrátou 45 mrtvých a 174 raně-
ných. Závěrečné fáze bojů se zúčastnil
již i 4. prapor, z jehož početního stavu
byly doplněny ztrátami oslabené pra-
pory. Čechoslováci poté vstoupili do Ni-
kolska, nadšeně vítáni jako osvobodite-
lé. Pluk byl nově vyzbrojen moderními
japonskými puškami a posílen kulome-
ty a dělostřelectvem. Velení převzal štáb-
ní kapitán Lev Prchala.

V září se pluk po železnici přesu-
noval přes Omsk směrem na Jekatěrin-
burk, kde se pod velením generála Sy-
rového vytvářela protibolševická fronta,
dělící se na povolžskou a severoural-
skou, podřízenou plk. Vojcechovskému.
Jako součást 2. čs. divize podléhající
generálu Gajdovi byl předurčen k chys-
tanému dobytí Nového Tagilu. V té do-
bě byla již celá Sibiř osvobozena od

bolševiků a nacházela se pod demo-
kratickou vládou tak zvaného Direk-
toria. Hlavní tíhu bojů proti bolševikům
však neslo nadále československé voj-
sko, které místo odjezdu do Francie
bylo pověřeno úkolem setrvat zatím
v Rusku a obnovit na Urale a v Povolží
protibolševickou frontu, která při ně-
mecko-sovětské součinnosti byla až do
konce války i frontou protiněmeckou.
Útok na Nový Tagil začal 3. října podle
pečlivě vypracovaného Gajdova plánu.
Jihozápadní úderná skupina, v jejímž
rámci byl nasazen i Hrnčířův 4. prapor
spolu s 1. praporem, kulometnou rotou,
eskadronou čs. jezdecké baterie, demon-
stračním útokem upoutala pozornost
nepřítele severovýchodním směrem, za-
tímco stejně silná střední skupina pod-
nikla vzápětí čelní útok na město a sou-
časně třetí skupina posílená ruským
praporem během noci obchvatem pro-
nikla do hloubky obrany a rozvrátila
nepřátelské postavení překvapivým úde-
rem z týlu. Když nazítří jihozápadní sku-
pina po úporném boji kolem desáté vni-
kla do města, bolševici, kteří před ní
ustupovali severním směrem, narazili
na obchvatnou skupinu, která je zdeci-
movala prudkou ztečí. Jenom troskám
bolševické obrany se podařilo unik-
nout po silnicích na Láju a Salky. Obě
úderné skupiny se spojily v ulicích měs-
ta a kolem šestnácté hodiny se k nim
přidružila i střední skupina vítězným
zakončením svého čelního úderu. Le-
gionáři rozohnění bojem pokračovali
v útoku pronásledováním spěšně ustu-
pujícího nepřítele a 7. října dobytím že-
lezniční stanice a vesnice Valky dosáhli
spojení s ruskými vojsky gen. Veržbic-
kého. V boji byly pobity tisíce bolševiků.
Ztráty pluku činily 17 mrtvých, 46 raně-
ných. Dva nezvěstné bylo třeba poklá-
dat za mrtvé. V těchto těžkých bojích
svobodník Josef Hrnčíř osvědčil mimo-
řádnou statečnost a vysloužil si první
legionářské vyznamenání, medaili Za
chrabrost. Jeho 8. pluk se poté soustře-
dil v Novém Tagilu a v průběhu října se
pod velením majora Prchaly zapojoval do
dalších rozhořčených bojů podél trati.

Zatím již na Sibiři nastoupila zima
s tuhými mrazy a spoustami sněhu. Le-
gionáři oblékali beraní papachy a koži-
chy, teplé prádlo, svetry a rukavice a na
nohy obouvali válenky. Boje však neustá-
valy. Okolo 28. října 8. pluk odevzdal
svá postavení na kungurské frontě rus-
kým vojskům a přesunul se ke krátké- LI
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V době, kdy se rakouský válečný
zajatec Josef Hrnčíř, který se přihlásil
do československých legií, chystal k od-
jezdu do Borispolu, střediska výstavby
nových legionářských pluků, zmítalo se
válčící Rusko v sociálních a politických
rozporech, které s rozvratnými cíli pod-
něcovali bolševici usměrňovaní Leni-
nem a Trockým. Východní fronta se bor-
tila, ruská armáda se rozpadala. Vojáci
hromadně dezertovali od svých jedno-
tek a útvarů a spěchali domů, aby nepři-
šli pozdě k očekávanému rozdělování
panské půdy, jež bylo jedním z poža-
davků bolševické agitace. Nastávala nej-
větší krize dohodové válečné koalice,
nebob současně s rozkladem východní
fronty zkrachovala i francouzská ofen-
zíva na západní frontě a také na Bal-
káně utrpěla zdrcující nezdary armáda
srbská i rumunská. Zdálo se, že vítězství
se začíná přiklánět na stranu centrál-
ních mocností, Německa a Rakousko-
-Uherska, které nakonec budou dikto-
vat mír. Tím obdivuhodnější bylo, že
právě v této těžké době dosáhla největ-
šího rozmachu výstavba českosloven-
ského zahraničního vojska. V Rusku
se dík hromadnému přílivu dobrovolní-
ků zborovská brigáda rozrůstala o dal-
ší pluky.

V září 1917 vznikl 4. pluk Proko-
pa Velikého, který spolu s 1. plukem Ja-
na Husa, 2. plukem Jiřího z Poděbrad
a 3. plukem Jana Žižky z Trocnova utvo-
řil 1. divizi, zvanou husitská. Zároveň
se již od července formovaly jednotky
2. divize: 5. Pražský pluk T. G. Masary-
ka v Borispolu, 6. Hanácký v Pirjatíně,
7. Tatranský v Berezani a 8. Slezský
v Baryševce. Na podzim byl padesátiti-
sícový armádní sbor o 2 divizích dopl-
něn ještě dvěma záložními pluky, tech-
nickými jednotkami, dělostřelectvem
a jezdectvem.

Dobrovolci v tomském táboře čeka-
li na pokyn k odjezdu. Ještě 15. srpna
píše Josef Hrnčíř v dopisnici své drahé
Fanynce: „U hasičů už nejsem, jsem
v barákách a v nejbližších dnech po-
jedu do Ruska. Piš mi zatím stále na
starou adresu.“ Kam se chystá odjet
a za jakým účelem, nemohl ovšem kvů-
li cenzuře své milé sdělit ani v názna-
ku. Odjezd se však neustále oddaloval,

nebob události se daly do pohybu ne-
příznivým směrem. Ochromená ruská
armáda byla německo-rakouskou pro-
tiofenzívou donucena k ústupu. Jed-
notky československých legií, které by-
ly její součástí, byly rovněž zavlečeny
do ústupových bojů s rychle pronikají-
cím nepřítelem. „Celé týdny jsme se bili
o holé životy,“ vzpomíná účastník těch-
to bojů. „Ustupovalo se bez map, po
špatných cestách... Sousední ruské jed-
notky obvykle utekly a Němci nám usta-
vičně vpadali do boků a do zad.“

Mezitím zemi zmítanou rostoucím
chaosem, který byl překážkou Hrnčířo-
va nástupu k vojsku, zachvátila bolše-
vická revoluce, označovaná dnes ruský-
mi historiky za puč proti demokratické
vládě. Sedmého listopadu propukla
v Petrohradu, vzápětí zvítězila v Mosk-
vě a šířila se Ruskem jako stepní požár.
Na mnoha místech docházelo k urput-
ným bojům rudých gard se stoupenci
demokratické vlády i monarchisty, ně-
kde i s bojůvkami mocichtivých dobro-
druhů. Byla ochromena železniční do-
prava i poštovní spoje. Josef Hrnčíř ztra-
til opět písemný kontakt s Fanynkou,
který byl pro něj při tak dlouhém od-
loučení životodárnou posilou. Bolševi-
ci svrhli demokratickou vládu a převza-
li moc. Propukla však občanská válka.
Začátkem března 1918 v Brestu Litev-
ském zástupci sovětské vlády uzavřeli
s Němci a Rakušany potupný mír, aby
se vláda mohla plně soustředit na boj
proti kontrarevolučním silám. Němec-
ká okupační vojska na základě mírové
smlouvy nerušeně vstupovala do vnit-
rozemí Ruska. Ustupujícím českoslo-
venským jednotkám za této situace
hrozilo obklíčení a likvidace. V urput-
ných bojích před železničním uzlem
Bachmač zadní voj legií vítězným pro-
tiúderem vrhl v březnu 1918 dotírající
německou přesilu zpět a zajistil orga-
nizovaný odjezd posledních legionář-
ských vlaků na východ směrem na Pen-
zu a Čeljabinsk. Jejich konečným cílem
byl Vladivostok, odkud měly být, nyní
již jako součást francouzské armády, po
moři odsunuty na západní frontu, ohro-
ženou přílivem propuštěných němec-
kých zajatců z Ruska. Jako první dora-
zily již koncem dubna 1918 na místo

transporty jednotek nově formovaného
8. Slezského pluku. 10. května dorazil
poslední. Další vlaky však na Sibiřské
magistrále začaly narážet na rostoucí
potíže, když Trockij, v rozporu s uzav-
řenou československo-sovětskou doho-
dou o nerušeném přesunu při ode-
vzdání větší části zbraní, nařídil úplné
odzbrojení ešalonů. Tomuto příkazu
se legionáři vzepřeli. V tehdejších divo-
kých poměrech občanské války by be-
ze zbraní byli vydáni zcela na pospas
libovůli ozbrojenců obou bojujících
stran. Spor se vyhrotil, když sovětská
vláda v dubnu 1918 urychlila na žá-
dost Němců propouštění zajatců ze si-
biřských táborů a naopak usilovala
o úplné zastavení přesunu českoslo-
venských legionářských jednotek a o je-
jich likvidaci. Tak zvaný čeljabinský in-
cident, kdy z protijedoucího vlaku byl
ve stanici Čeljabinsk vrženým kusem
železa zabit československý voják, při-
čemž sovětské orgány zakročily proti
legionářům, kteří na místě ztrestali pa-
chatele, a zákeřné útoky na téměř bez-
branné československé ešalony v Mar-
janovce, Zlatoustu a Irkutsku podnítily
velení legií k rozhodnutí zajistit si bez-
pečný přesun do Vladivostoku ozbroje-
nou silou.

Jednotky 8. Slezského pluku, které-
mu tehdy velel štábní kapitán dr. Jaro-
slav Komárek, zatím ve Vladivostoku
opustily vagony a byly rozmístěny v ka-
sárenských objektech: velitelství pluku,
l. prapor a všechny samostatné čety
a roty se usídlily v kasárnách na Čurki-
ně, 2. a 3. prapor v zálivu Diomid. V ka-
sárnách na poloostrově Uliss se počal
formovat nový 4. prapor, zvaný pocho-
dový. Byli do něj zařazováni nováčkové,
kteří přijížděli ze sibiřských zajateckých
táborů již rovnou do Vladivostoku. Me-
zi nimi byl i Josef Hrnčíř, který s další-
mi dobrovolníky z Tomska přicestoval
19. června. Do stavu pluku byl zařazen
v hodnosti svobodníka. Pluk měl tehdy
celkem 4300 vojáků a 121 důstojníků.
Vyzbrojen byl zčásti pětirannými ruský-
mi vintovkami a zčásti ještě starými jed-
norannými zadovkami „berdankami“,
k nimž vojáci nedostali víc než 20 ná-
bojů na jednu pušku. Ve dvou kulomet-
ných rotách bylo k dispozici v každé

KDO BYL JOSEF HRNČÍŘ
(Legie - 3. pokračování)
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ho zase na ruské území, kde je křižo-
vatka dráhy mandžuské a murmanské.
Stáli jsme tam asi týden. Až 21. květ-
na jsme přijeli do Vladivostoku. Cestou
jsme navštívili hroby našich bratří v Niž-
ně Udinsku...“

Z vladivostockého přístavu postup-
ně odplouvaly jednotlivé najaté lodě
s kontingenty navracejících se legioná-
řů. Všichni dostávali na cestu v Japon-
sku ušité nové stejnokroje ze zelené
vlněné látky, elegantního anglického
střihu, s kastrolovitými čepicemi s kšil-
tem, kterým se říkalo „výdumky“ kvů-
li záměrnému odlišení od rakouských
kosočtverečným dýnkem. Legionáři by-
li štěstím bez sebe. Dočkali se konce
války a splnění toho, zač bojovali. Vra-
cejí se domů. Živí. Čtrnáctého června
vyplula první lod Nanking s více než ti-
síci vojáky na palubě. Za sedm dní dal-
ší, Eseter s téměř dvěma tisíci, za dva
dny třetí lod Kent. Takhle postupně
mělo odplout a také odplulo přes še-
desát tisíc mužů československého voj-
ska na Rusi. Až 12. srpna přišla řada
na četaře Hrnčíře: „Nasedli jsme na lod
Heffron a 13. srpna jsme vypluli z Vla-
divostoku a začala naše dlouhá poub.
Hned první den nás chytla bouře, která
většině bratří způsobila obtíže a trvala
tři dny, a v noci z 15. na 16. srpen jsme
narazili na skálu blízko japonských
ostrovů.“ Tady lod s trhlinou v podpa-
lubí uvázla na řadu dní. Legionáře do-
pravili na břeh a provizorně ubytovali
v nejbližším japonském městě, kde je

starosta i veškeré obyvatelstvo vítalo
jako vzácné hosty. Pobyli tu až do 4. zá-
ří, kdy je vlak dopravil do města Kobe,
které jim ochotně poskytlo azyl až do
31. října. V čarokrásném prostředí a při
chutné japonské stravě, obklopeni po-
zornou zdvořilostí, prožívali příjemné
chvíle, avšak navzdory exotickým zážit-

kům se už každý viděl doma u svých
drahých. Prvního listopadu nasedli ko-
nečně do vlaku, který je odvážel do
Moji a poté dál do Nagasaki. Odtud se
dostali přes čínské hranice až do Šang-
haje. Devatenáctého listopadu dorazi-
li do Singapuru. Tam nastoupili na lod,
která s nimi vplula do Rudého moře.

Propluli Suezským průplavem a 10. pro-
since přistáli v Port Saidu. Odtud lod
pokračovala v plavbě okolo jihovýchod-
ních břehů Itálie a Istrie a koncem ro-
ku 1919 přistála v Terstu. Tady se Hrn-
čířův zatoulaný prapor 12. střeleckého
pluku 3. divize vylodil a během něko-
lika dnů byl již v lednu přes Rakousko
dopraven vlakem do československé
pohraniční stanice Horní Dvořiště. Ta-
dy legionáři vystoupili z vagonů, vítáni
hřímavou hudbou a nadšeným obyva-
telstvem, s dojetím vyslechli pozdravné
proslovy předsedy Výboru národní obra-
ny dr. Scheinera a dalších hodnostářů.
Vzhledem k napjaté situaci v českém
pohraničí, kde československá armá-
da obsazovala německé oblasti, které
se chtěly odtrhnout od republiky, byli
legionáři pod velením majora Beneše
nejspíš přímo odesláni do Ústí nad La-
bem jako posila tamější posádky. Ted
už nic nemohlo zabránit Fanče Hejc-
manové, aby se za svým Pepou rozjela
do Ústí. Došlo k šbastnému shledání
věrných milenců s nekonečným objí-
máním, slzami dojetí a tisíci polibků
i nejněžnějších důvěrností. Neprodleně
byla také domluvena svatba. Konala se
v Ústí n. L. 31. srpna 1920. Dochovaná
svatební fotografie dvou mladých krás-
ných lidí svědčí o počátku nejšbastněj-
šího údobí jejich života, které bude již
neodlučně spjato s Chlumcem nad Ci-
dlinou. 

(Zakončení příběhu příště.)
Karel Richter
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mu odpočinku do Kamyšlova. Svobod-
ník Hrnčíř, povýšený již na desátníka, se
radoval z vítězství stejně jako všichni
bratři legionáři, ale právě tak jako oni
už strašně toužil po návratu domů,
zvlášb když přicházely zprávy, že v Pra-
ze byl již vyhlášen samostatný česko-
slovenský stát. Srdce ho rozbolelo při
každém pomyšlení na Fanynku, které
od srpna nemohl podat sebemenší zprá-
vu o sobě, že je zdráv a že na ni myslí,
kudy chodí, a zůstává jí věrný za všech
okolností. Co asi dělá, děvče moje zlaté,
jestlipak je dobré mysli a nepřestává vě-
řit, stejně jako já, ve šbastné shledání.

Fanynka Hejcmanová, jak se pro-
kázalo, byla obdivuhodná mladá žena.
Pevná ve své víře a odhodlanosti trpě-
livě čekat a dočkat se. Stejně jako všich-
ni Češi a s nimi i celá Výrava se v oněch
dnech radovala z pádu Rakouska a zro-
du samostatné Československé repub-
liky tonoucí v záplavě národních pra-
porů a vlajek v opojivém jásotu davů
a hřímání dechovek. I ona si s trnutím
u srdce snažila představit, co je s jejím
drahým Pepíčkem. Úpěnlivě se den co
den modlila před usnutím, které se vždy
dlouho odmítalo dostavit: Panenko Ma-
ria, Matko Boží, snažně tě prosím, oro-
duj za naši lásku, ab nic nezabrání na-
šemu shledání! Vojáci se nyní houfně
vraceli z front i zajateckých táborů, a Jo-
zífek stále nikde.

Konec konců bylo vlastně dobře, že
neměla o svém drahém v dané chvíli

žádné zprávy. Kdyby věděla, jakému ne-
bezpečí je nyní den co den vystavován,
sotva by jí to dodalo klidu. Aspoň kdy-
by věděla, je-li živ. Někdy se ulekla po-
myšlení, že by se vrátil třeba bez nohy,
nebo bez ruky nebo nedej bože jinak
zmrzačený, ale nakonec by i takový ná-
vrat přijala za šbastný, jen kdyby už
byl doma! Snad ted, když je konec vál-
ky a máme tu republiku, bude spojení
s Ruskem zase navázáno a on se bude
moci vrátit.

Ani jeden z obou nešbastných mi-
lenců netušil, že jejich odloučení potr-
vá ještě dlouhé měsíce, dokonce déle
než rok. Desátníka Hrnčíře čekala ještě
řada těžkých bojů s bolševiky a rudými
partyzány v oblasti Kunguru a východ-
ně od Jekatěrinburku. Na Sibiři probí-
haly převratné události. V listopadu by-
la svržena vláda Direktoria a moci se
chopil diktátor admirál Kolčak. V legiích
se šířily vzpurné nálady. Vojáci chtěli
domů, do republiky. Přijel ministr vo-
jenství, generál Štefánik, aby rozjitření
uklidnil. Propukala krize, která se pro-
jevila sebevraždou plukovníka Švece,
jehož rozkazu k zaujetí bojového po-
stavení se vojáci odmítli podřídit. Do-
cházelo i k zatčení a uvěznění rebe-
lantů.

Koncem ledna byla nově utvořena
třetí československá divize pod vele-
ním generála Gajdy. Velení legií po roz-
tržce s admirálem Kolčakem uzavřelo
dohodu s bolševickou vládou o zasta-

vení bojů a postupném stažení pluků
do Vladivostoku k odjezdu z Ruska.
Někdy v té době se Josefu Hrnčířovi
podle všeho přece jen podařilo odeslat
konečně své Fanynce písemnou zprá-
vu o tom, že je živ a zdráv a slouží vlas-
ti v řadách československého vojska na
Rusi a co nevidět že se už navrátí do-
mů. Do vlasti totiž odjížděla delegace
legionářů, která měla prezidentu Masa-
rykovi odevzdat poselství věrnosti a set-
kat se s generálem Štefánikem, ministry
a generály nově se rodící českosloven-
ské armády. Jejím členem byl Chlume-
čan, poručík Janík, s nímž se Hrnčíř jako
s krajanem dobře znal a jemuž svěřil
dopis pro Fanynku Hejcmanovou s pro-
sbou, aby jej z Prahy nebo odkudkoli
odeslal na výravskou adresu. Janík si
vyžádal svolení, aby se směl cestou do
Prahy na den zastavit v Chlumci nad
Cidlinou k návštěvě své rodiny. Zprá-
va o jeho příjezdu se roznesla po městě
a 25. března jej na chlumeckém nádra-
ží vítal početný dav v čele s místosta-
rostou Netolickým a členy národního
výboru i zastupitelstva a s dechovkou
jej doprovázel až k domu rodičů. Ne-
ní vyloučeno, že k setkání s ním přijela
z Výravy i Fanynka, která už obdržela
dopis odeslaný patrně z první pohra-
niční stanice a byla jistě zvědavá dozvě-
dět se podrobnosti o svém drahém.

Josef Hrnčíř byl mezitím 3. února
1919 povýšen na četaře a přidělen ke
štábu nově zformované Gajdovy 3. di-
vize. Od toho okamžiku již o jeho dal-
ších osudech vypovídá útlý svazeček
dochovaných stránek z někdejšího zá-
pisníku, do kterého si zaznamenával, co
všechno zažil: „Jeli jsme do Bogdanovi-
ce, kde jsme čekali na štáb. Stáli jsme
tam přes týden a potom jsme odjeli do
Krasnojarska, kam jsme dorazili začát-
kem března.“ Všichni prošli lékařskou
prohlídkou a 25. března 1919 byl četař
Hrnčíř, vyznamenaný již i válečným kří-
žem za statečnost v bojích, zařazen do
pátého evakuačního vlaku směřujícího
do Vladivostoku. Poznamenává si do zá-
pisníku: 2. dubna Čita, přes 2000 verst
z Krasnojarska. 5. dubna jsme přejeli
hranice Mandžurie. Už jedeme Mand-
žurií druhý den a nikde žádný strom
ani vesnička. Teprve třetího dne se ob-
jevily vesničky obydlené Číňany. Přijeli
jsme do Charbinu, je to velké obchod-
ní město, kde je k dostání všechno na
světě... Stáli jsme tam asi měsíc. 12. květ-
na jsme dojeli do Nikolska Ussurijské-

Příběh čápa
samotáře

Čapímu hnízdu u Rakous hrozila zkáza, topolový kmen
propíchl hnízdo a to se propadlo o celý metr. Namoklé hníz-
do váží i několik metráků. Z nás by se nikdo ze sousedů do
takové výšky neodvážil. Kmen je zespodu oholen, větve se
nezachytíš. To nasvědčuje, že kolu uhnily špice. Už si ani
nikdo nepamatuje, jak dlouho je to hnízdo na topole. Vyčí-
tali bychom si, kdyby se čáp samotář odstěhoval. Zbývá nám
při Cidlině už jenom pět hnízd. Družka opeřenému pous-
tevníkovi zřejmě kdesi na Balkáně klesla a on postává na
jedné noze jako na mučidle. Zamlžené očí upírá kamsi k ji-
hu a snad vzpomíná na zašlé dny milování. Dokud se ne-
zkrocená řeka rozlévala do bezbřehého jezera a louky ne-
stačily vyschnout, prožívali naši čápi každodenní hody. Řeky

byly zmeliorovány, ubylo žab i močálů a v naší krajině zů-
stali jen ti čápi nejvěrnější.

Za našeho mládí se říkávalo, že čápi nosí do malova-
ných kolébek děti a my jsme naší babičce věřili.

A co když na rybníce Kodrdáči nadhazovali s virtuozi-
tou do nenasytného zobanu žabí sousta, to byla podívaná.

K případu spadlého hnízda u Rakous se váže jedna spás-
ná myšlenka. Nová kola od vozu navléknou pod čapí hníz-
do chlumečtí požárnici. Akce se tehdy ujímá Jarka Liška
pod záštitou požárního cvičení. Mají prý vysouvací žebřík,
který vyzkouší na topolu. Práce šla rychle. Odtroubili, nastar-
tovali a jen se po nich zakouřilo. 

Čáp sledoval přestavbu své domácnosti z povzdálí, zo-
ban vzhůru a nezapomněl veselým klapotem za vzornou
práci zaplatit a poděkovat.

Spokojenost a dobrá nálada z vykonaného díla zavlád-
la na všech stranách. 

Podle vyprávění Václava Horyny napsal Jindřich Celler

Inzerce



Z ARCHIVUZ ARCHIVU

žádaly si vydání říšského zákona, který byl schválen již v še-
desátých letech, a vydané regulativy se prakticky nezměnily
ani v první polovině minulého století. Dnešní vodohospodá-
ři, ale zejména „ochránci přírody“ mívají na dřívější úpravy
jiný názor a v nejednom případě navrhují revitazalizace dří-
ve provedených úprav. Kolik jen sporů se například dodnes
vede kolem řeky Orlice, které se dosavadní úpravy dotkly jen
minimálně.

Návrh na revitalizaci Cidliny snad není předkládán a to
může být známkou, že její úpravy byly projektanty, ale i stav-
baři po celé století zvládnuty dobře a že naší řece i její kraji-
ně všechny úpravy pomohly. Byli jste již na procházce podél

řeky? Nikde není ani známka, že by její břehy kdy byly jiné.
Jen by její nábřeží a pobřežní porosty opět potřebovaly očis-
tu a drobné pohlazení, stejně jako její koryto by se již rádo
zbavilo letitých nánosů. V těchto dnech byla do zkušebního
provozu uvedena vysokým nákladem upravená novobydžov-
ská čistírna odpadních vod. Kdyby se tedy ještě podařilo tro-
chu pročistit koryto, něco ubrat z pobřežní divočiny a sem
tam přiložit vypadlý kámen ze zpevněného břehu, prostě pe-
čovat o běžnou údržbu, potom bychom mohli společně s dáv-
ným spoluautorem snu o krásné Cidlině, Josefem Stockým
při procházce říci: „Hezky ta voda teče, pěkně v oblouku se
krouží, radost se podívat!“

Nám zatím nezbývá než jen trochu truchlit, že ta Cidli-
na přece jen zůstává trochu jalová. 

-ijv-

LI
ST

O
PA

D
 2

01
1

43

Z ARCHIVUZ ARCHIVU
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

42

Úpravy toku postupovaly jen velmi pomalu. Musely být,
jako v předchozí etapě, vyztuženy základy opěrných zdí z kon-
ce minulého století a samotná vyzdívka těchto zdí, náplavka
na pravé straně ode dvora ke kamennému mostu, byly vy-
zděny pilíře pro nový požadovaný most u dvora velkostatku
Kinských. K jeho osazení však došlo až v roce 1948. Po vel-
kém úsilí tehdejších představitelů města byla zapůjčena ze
státních rezerv konstrukce mostu Bailey. Je zajímavé, že při
nedávných záplavách se v novinách objevovaly zprávy, že ty-
to mostní systémy jsou dosud ve státních rezervách, a byly
zapůjčovány obcím, když tam velká voda původní most zni-
čila. Mostní prvky Bailey zkonstruoval Angličan stejného
jména pro armádu, která je využívala za druhé světové vál-
ky. Potom se cestou různých humanitárních akcí rozšířily
do celého světa pro zajištění rychlé pomoci při překonává-
ní vodních toků. Most s nosností 12 t zde vydržel do roku
1964, kdy musel být vrácen a byl vybudován nový most s nos-
ností čtyřikrát větší. Jen škoda, že není alespoň o metr širší.
Most je městským majetkem. 

Válka však další práce na Cidlině téměř zastavila. Jak již
bylo uvedeno, došlo pouze k částečné rekonstrukci opěr-
ných zdí a náplavky mezi kamenným mostem a dvorem.
Část díla byla vybudována počátkem čtyřicátých let v rámci
nuceného nasazení chlumeckými občany židovského pů-
vodu, jak nedávno v Chlumeckých listech uvedl včetně fo-
tografie pan Jaroslav Tobiáš. Ani bezprostředně po válce
nebylo dostatek prostředků, aby regulace Cidliny mohla po-
kračovat. Pro město, ani pro řeku samotnou a její přírodní
okolí nebylo příštích dvacet let příznivých. Malá dotace byla
získána pouze na zpevnění říčních břehů pod bývalým hu-
čavým splavem, které řeka při každé větší vodě strhávala,
a zanášela své koryto. Město každoročně připomínalo zahá-
jení prací na Cidlině nadřízeným orgánům, také z důvodů vý-
stavby svého koupaliště, které mělo být napájeno cidlinskou
vodou z nového jezu. Tak tomu bylo až do poloviny šedesá-
tých let, kdy tento záměr byl opuštěn. Ale jak upozorňoval
RNDr. Žofák, poklesem vody v řece a spodních vod vlivem
chybějícího jezu trpěl také lužní les, jehož poslední zbytky
chtěl zachránit v Luhách.

Možná bych měl připomenout, že Cidlina v bezprostřed-
ní blízkosti města Nového Bydžova byla regulována v roce
1928, kdy na přemístěném říčním toku vznikla i nová kou-
padla, která byla dlouho pro chlumecké nedostižným vzo-
rem. Zanikla v polovině minulého století.

Práce na regulaci bydžovské Cidliny, úseku mezi Luko-
vou a Mlékosrby, byly zahájeny až koncem šedesátých let
minulého století. Cidlina se po úpravě více přimkla k Lu-
hům, nový chlumecký jez, který zde zvedá hladinu řeky, byl
dokončen až v sedmdesátých letech minulého století. Pro-
váděné úpravy Cidliny v tomto období byly již cíleny pro ze-
mědělskou velkovýrobu, která mezi tím začala převládat.
Na tyto práce již nastoupily bagry a nákladní automobily,
staré mlýny již dávno v padesátých letech doklapaly, a pro-
to mohly být zrušeny všechny náhony, které k nim přiváděly
vodu. Krajem protéká už jen jalová Cidlina, jak by ji ozna-
čili naši dědové. Novými stavbami na Cidlině se v devadesá-

tých letech staly po celém jejím toku, Javorce, Bystřici i men-
ších potocích, které jim odevzdávají vodu, čistírny odpadních
vod, které mají za úkol řece vrátit původní čistotu. Chlu-
mecká čistírna odpadních vod na pravém břehu, téměř na-
proti bývalého kladrubského mlýna, byla dokončena v roce
1993. Cidlina si i po všech provedených úpravách občas za-
řádí a postraší velkou vodou své okolí. V blízkosti zástavby
se navyšují břehy, ale možná by stačila pravidelná údržba
dříve provedených úprav, jak to jejich projektanti předpo-
kládali. Regulace Cidliny v třicátých letech minulého století
změnila naši krajinu stejně výrazně jako stavba dálnice na
počátku tohoto století.

Jsem rád, že několik článků, kterými jsem připomenul
naši řeku a její usměrnění regulací, která probíhala bezmá-
la po celé minulé století, alespoň několik čtenářů zaujalo.
Pan Jaroslav Kalivoda mně ukázal ze svého archivu velmi
pěknou fotografii, kterou si dovolím nabídnout i s malým
zamyšlením. Obrázek názorně ukazuje, jakou techniku sta-
vitelé krátce před druhou světovou válkou používali. Nemě-
li zde žádné bagry, žádné nákladní automobily. Jak je patr-
né, největší technickou vymožeností byla kolejová drážka,
krumpáče, rýče a lopaty dělníků. Fotografie ukazuje budo-
vání pobřežní zdi na levém břehu za Majorátem. V pozadí
je starý kamenný most, který sloužil dopravě až do poloviny
minulého století. Ve třicátých letech do Evropy vstoupila
neohlášeně světová krize. Jedním z nasazených léků byly
veřejné práce, které alespoň části prapředků mizerně place-
nou práci přinesly. Proto také městská rada v jejich průběhu
několikrát v Praze intervenovala za jejich pokračování nejen
na zemských úřadech, ale především na ministerstvu země-
dělství a ministerstvu veřejných prací. Někdy se jim dařilo
více, jindy méně, práce, jak již bylo uvedeno, pokračovaly jen
pomalu. Odměna za dílo byla pouze korunová, a přesto by-
li dělnici rádi, že takovou práci, kterou by dnes vykonávali
sotva Ukrajinci, nebo Romové, měli. A tím vyjadřuji to, že
v textu je i něco navíc, než jen zpráva o Cidlině. Je to také
zpráva o změně našeho života za období jen krátce přesa-
hující půl století...

Rozvoj zemědělství, ale také veřejné zdravotnictví a ome-
zení zátop vedly vodohospodáře k úpravám vodních toků,
jejich průtoků a v konečné podobě ke změnám krajiny již
v 19. století. Úpravy byly prováděny ve velkém rozsahu a vy-

Ještě jednou nejen o Cidlině

Dvě stavby, které změnily tvář naší
krajiny: regulace Cidliny a dálnice.
Obrázek dálničního mostu u Pa-
mětníka. Jen několik set metrů od 
uzavřeného pamětnického mostu

z roku 1886

Myslíte, že se po mo-
stu přes Cidlinu v Pa-
mětníku ještě někdy
svezeme, nebo k zá-
kazu vstupu přibude

i chodec?

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo Datum uzávěrky Datum vydání

12/11 čtvrtek 1. 12. čtvrtek 22. 12.

1/12 čtvrtek 5. 1. čtvrtek 26. 1.
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Proč si děti ničí nohy?
Devadesát procent lidí se narodí se zcela zdravýma no-

hama. Ale už polovina čtyřletých dětí má s dolními konče-
tinami nějaké problémy. Podle posledních výzkumů se po
sedmi letech věku dítěte vyvíjejí chodidla správně jen u čtvr-
tiny školáků. Na těchto deformacích se největší měrou podí-
lí nesprávná obuv, rodiče však dělají i další chyby.

Dítě potřebuje dostatek pohybu, aby se správně vyvíjely
svaly, které drží klenbu nohy. NEDOSTATEK POHYBU VE-
DE K PLOCHÝM NOHÁM. Dítě se však také nesmí stavět
na nožky příliš brzo! Malé děti si na bolesti a únavu nestě-
žují, ale spíše nohy podvědomě šetří, různě kulhají, nespráv-
ně přenášejí váhu, nebo je rodiče nadměrně zatěžují. Dítě by
mělo ujít asi tolik kilometrů, kolik je mu let, přetěžování
vede k deformacím.

V době vývinu je škodlivá i velká nadváha. Ta může vést ne-
jen k vývinu plochých nohou, ale také k jejich tvarování do x,
což je zejména u děvčat velký handicap do budoucnosti.

RADY, jak zabránit deformacím nohou, jsou přitom po-
měrně jednoduché. Nechte dítě (tam, kde nehrozí zranění)
občas chodit BOSO, vybírejte vhodnou ČESKOU OBUV, ni-
koli jen módní nebo levnou obuv, denně dětem umývejte
nohy, ošetřujte jim chodidla krémem a dávejte jim bavlně-
né ponožky. Naučte dítě brzy plavat (ovlivňuje správný vývin
a postavení).

Poradte se také s pediatrem, jaké cvičení je pro vaše dí-
tě nejvhodnější.

AV

ÚTĚKÁŘI
V 70. letech minulého století se

v Lichkově ve Východočeském kraji na-
cházel domov mládeže a zde dospívají-
cí chlapci ve věku 10 až 18 let vesměs
pro drobnou majetkovou trestnou čin-
nost. Šest mladíků se během dne do-
mluvilo, že si udělají výlet do Prahy. Ve
22.00 hodin po kontrole vychovatelem
si otevřeli okno a dostali se mimo bu-
dovu, na náměstí se jim podařilo u za-
parkovaného autobusu vypáčit dveře,
a jelikož řidič zde zanechal ve spínací
skříňce klíček, jeden z nich autobus na-
startoval, předtím měl zkušenost pouze
s jízdou v osobním vozidle svých rodičů,
které jim odcizil, a havaroval. Čtrnácti-
letý chovanec poprvé v životě řídil tento
autobus ve směru na Hradec Králové
a při této jízdě používal silnic III. třídy,
tudíž dopravní hlídky u Týniště nad Or-
licí i na okraji Hradce Králové se mu po-
dařilo objet.

Kolem 8.00 hodin hlásil operační
důstojník z Okresního velitelství, že od-
cizený autobus byl spatřen na okraji
města Hradec Králové a směřuje po sil-
nici č. 11 na Chlumec.

V tuto dobu jsem měl dozorčí služ-
bu na policejní stanici a mimo mě zde
byl pouze tehdejší velitel, kpt. Břicháč.
Ihned jsme se služebním vozidlem vy-
startovali ve směru na obec Obědovice.
Mezitím v odcizeném autobuse došla
nafta, mládenci ho odstavili na parko-
višti u tamního Motorestu a vydali se
pěšky ve směru na Chlumec s pokusem
o zastavení některé z projíždějících vo-
zidel, což se jim nedařilo. 

Když jsme přijížděli k tzv. káranic-
ké křižovatce, skupina těchto chovanců
postřehla naše pomalované policejní
auto a úprkem se dala přes pole smě-
rem k lesnímu remízku u obce Písek.
Asi na vzdálenost 150 m jsem chovan-

ce vyzval: „Jménem zákona atd.“ Výzva
nebyla vyslyšena. Použil jsem varovný
výstřel do vzduchu (poprvé a naposledy
v mé policejní kariéře), ovšem na tom-
to volném prostranství to nemělo val-
ného účinku, proto jsem se rozhodl
chovance pronásledovat s vozidlem
čerstvým oraništěm, což jsem riskoval
prvním rychlostním stupněm, načež se
nám podařilo tyto mladíky dostihnout
a během dne předat tomuto ústavu.

EXIBICIONISTA
Byl letní den, teplota nad 30 stup-

ňů a já místo koupání s rodinou jsem
měl dozorčí službu na policejní stani-
ci. Byl pátek a ve městě plno kupujících
jak městských, tak i z okolních obcí. Ko-
lem 13.00 hodin se dostavila na poli-
cejní stanici celá udýchaná korpulentní
žena hezkého vhledu z místní cukrár-
ny „U Dašků“ a oznamuje, že u místní-
ho kostela „svaté Voršily“ naproti cuk-
rárně se svléká do naha nějaký muž. Já
jsem se ihned vydal do těchto míst, muž
si právě navlékal trenýrky, vedle pán-
ské kolo s objemnou taškou na řidít-
kách. Předvedl jsem jej na stanici a zde
jsem zjistil, že se jedná o jistého pana D.
z Mlékosrb, který přijel na svém jízdním
kole do Chlumce a silně propocen v dů-
sledku dusného počasí se u kostela pře-
strájel. Po ověření u kolegy jsem zjistil,
že se jedná o řádného občana a mimo-
řádné vybočení z normálního chování
bylo projednáno pohovorem.

Ale tato epizodka s tímto pánem
ještě neskončila. Asi za tři dny telefo-
nicky sdělil z nemocnice Nový Bydžov
primář Dlouhý, že mají na chirurgic-
kém oddělení jistého pana D. z Mléko-
srb a je u něho nutno provést operační
zákrok, ale problém je v tom, že nemá
a nikdy neplatil zdravotní pojištění, tu-
díž nemá kdo tuto operaci zaplatit.

Obec za tohoto občana vyšší finanční
částku odmítla zaplatit. Za několik dnů
tento lékař sdělil, že léčbou se podaři-
lo tomuto operačnímu zákroku předejít.

Tento občan nikdy a nikde nepraco-
val, domek zdědil po rodičích a k obži-
vě mu stačila domácí drůbež, dále se
živil prodejem vajec a chovem domá-
cích králíků.

Smích je
nejlepší lék

Doktore, musíte mi pomoct!“ ozval
se v telefonu u psychiatra rozrušený hlas.
„Můj soused si myslí, že je v opeře. Zpí-
vá ve dne v noci z plných plic. Ještě chví-
li a já z toho zešílím!“

„Pošlete ho za mnou,“ řekl lékař.
O týden později zavolal ten muž zno-

vu, tentokrát už mnohem klidněji. „Dok-
tore, nevím, jak jste to dokázal, ale už
nezpívá. Vyvedl jste ho z klamu?“

„To snad ani ne,“ odpověděl psy-
chiatr. „Jen jsem mu přidělil méně dů-
ležitý hlas ve sboru.“

Čekala jsem v nemocnici v sádrov-
ně na asistenta, který mi měl zasádro-
vat zlomenou nohu. Po delší době se
konečně dostavil. Ještě než začal namá-
čet obvazy, přišel pan primář a žádal ho,
aby mu odpoledne přišel opravit slou-
pek u zahradní branky, který se mu po-
dařilo při couvání do garáže pobořit.
Domluvili se, pan primář odešel a já se
dočkala své sádry. Při sádrování jsem
zavtipkovala, jestli pan asistent vezme
také sádrové obvazy na zbořený slou-
pek, ale odpověděl mi: „Obvazy ne, ale
jsem vyučený zedník.“

AV
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Povídky ze vzpomínek 
policejního důchodce mjr. Strnada
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Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.
Markéta Synková

Odešli z našich řad
Marie Jeřábková 90 let Za evidenci obyvatel: I. Fölklová

Výročí narození - prosinec 2011
80 let
Paní Jaroslava Mahnová nar. 17. 12. 1931
Říhova 365, Chlumec nad Cidlinou

Paní Božena Bubeníková nar. 31. 12. 1931
Mládežnická 566, Chlumec nad Cidlinou

90 let 
Paní Miloslava Lecjaksová nar. 18. 12. 1921
Riegrova 320, Chlumec nad Cidlinou

Paní Ludmila Šrámová nar. 29. 12. 1921
Zimova 531, Chlumec nad Cidlinou

92 let 
Paní Miloslava Kadlusová nar. 29. 12. 1919
Smetanova 177, Chlumec nad Cidlinou

93 let
Pan Jaroslav Vavřínek nar. 15. 12. 1918
Zámecká 510, Chlumec nad Cidlinou

Srdečně blahopřejeme.

Za správní odbor: Mgr. Zdena Valentová

Roky tiše běží, jak klidné řeky proud,
jen vzpomínky se vrací a nedají zapomenout.

Dne 10. 12. 2011 vzpomeneme pátého výročí úmrtí

paní Milady TESAŘÍKOVÉ.

Za tichou vzpomínku děkujeme všem, kdo vzpomenou s námi.
manžel                             dcera a syn s rodinami

Dne 21. listopadu 2011 
by se dožil 80 let 

pan 

Jan TUČEK.

Všem, kteří vzpomenou společně s námi,
děkují manželka a děti s rodinami.

Oprava: v č. 10/2011 na vnitřní barevné straně u fotografie z vítání občánků byla obráceně
uvedena jména Naomi Liliany Faltusové.                   Tím se redakční rada omlouvá.

Sňatky uzavřené na zámku Karlova koruna
7. 10. 2011
Tomáš Vojtěch Lodín
Martina Vaňurová Chlumec nad Cidlinou

Petr Janků Šumperk
Kristýna Bednářová Dolní Přím

8. 10. 2011
Milan Havránek Nový Bydžov
Jana Vlasáková Měník

Roman Pikola Smiřice
Kateřina Součková Osičky

22. 10. 2011
Jiří Smola Osice, část Polizy
Iveta Gottvaldová Holovousy

Za matriku: I. Uchytilová

Sňatky uzavřené v obřadní síni radnice
15. 10. 2011
Miloš Hošek Lovčice
Te�ana Mazur Ukrajina
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